
نگاهی به سفر معاون رییس جمهوری به استان خراسان رضوی؛

بودجه زیارت و حاشیه شهر 
در مسیر بهبود
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شماره 856 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان

به
شن

04
11
992

4

4

5

با سلام خد مت امام عصر)عج(
توئیتر؛ تا  افرز  فارن  از  ظریف  صریح  اظهارات 

انتخابی  با  آمریکا 
روبروست بنیادین 
شد؛ صعودی  هفته ها  از  پس  کشور  در  کروناویروس  نمودار 

کرونا چهارم  موج  شروع 
ایران؟ در   

کرد: مطرح  مشهد  شهردار 

شهرداری  در  مازاد  طبقه  فروش  پایان 
تفصیلی طرح  ابلاغ  با 

بازیگران اعتراف 
دوربین پشت   

شــرکت عمران شــهر جدید گلبهار وابسته به وزارت راه و شهرســازی در نظر دارد مناقصه مشــروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید، لذا از کلیه شــرکتهای واجد شــرایط دعوت می گردد جهت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار آگهی به 
درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس : www.setadiran.ir مراجعه نمایند. ضمنا کلیه مراحل مناقصه از دریافت اسناد ارزیابی و 
تکمیل و ارائه پیشنهادات و بازگشائی پاکتها از طریق سامانه یاد شده انجام خواهد شد.. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 

قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصات محقق نمایند. 

مبلغ تضمین شرکت در مبلغ برآورد اولیه )ریال(موضوع مناقصه
فرآیند ارجاع کار )ریال(

شماره فراخوانصلاحیت و پایه پیمانکاران
 سامانه ستاد

نگهداری و احداث 
فضای سبز در شهر 

جدید گلبهار 

حداقل پایه 5رشته کشاورزی  و 27/893/373/9881/400/000/000
گواهینامه صلاحیت ایمنی پیمانکاری 
صادره از وزارت تعاون ، کار و رفاه 

اجتماعی

2099001276000027

- آخرین مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه پایان وقت اداری مورخ 1399/10/30
- آخرین مهلت تکمیل و ارسال اسناد: پایان وقت اداری مورخ 1399/11/11

-تاریخ بازگشائی پاکتهای الف و ب : ساعت :09:00 مورخ 1399/11/12
-تاریخ بازگشائی پاکتهای پیشنهاد قیمت )ج( : ساعت 13:00 مورخ 1399/11/12

آگهی فراخوان مناقصه عمومی همراه با ارزیابی 
کیفی شماره 99/23 )نوبت دوم(
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ترقی: شورای نگهبان زیربار بررسی برنامه 
نامزدهای انتخابات نمی رود

یک فعال سیاســی اصولگرا گفت: بررســی برنامه های نامزدهای ریاســت جمهوری توسط 
شورای نگهبان به ضرر این نهاد است و شورای نگهبان زیربار این مسئولیت نمی رود.

ایسنا نوشــت: درباره اصلاح قانون انتخابات ریاســت جمهوری در مجلس شورای اسلامی 
اظهار کرد: این اصلاحات برخی مشکلاتی که از قبل آسیب شناسی شده را رد کرده، اما برخی 
مشــکلات همچنان باقی مانده است. ایراد ما در حزب موتلفه به اصلاح این قانون این است 
که نقش حزب و تکلیف احزاب بر آن روشــن نشــده است در حالی که در سیاست های کلی 

انتخابات که  توسط رهبری ابلاغ شده است، به نقش احزاب توجه شده است.
وی ادامه داد: مجلس شــورای اســلامی باید سعی کند سیاســت های کلی ابلاغی از سوی 
رهبری را قانونمند کند و کمک کند تا مردم بتوانند انتخاب بهتری داشــته باشــند و اگر قرار 
است معیارها و شــاخص هایی برای نامزدهای انتخابات مجلس، شوراها و ریاست جمهوری 
تعیین شــود، این شــاخص ها باید متناســب با مسئولیت ها باشــد؛ یعنی هرچه مسئولیت ها 
سنگین تر باشد شــاخص ها هم باید دقیق تر و مهم تر باشد تا یک فرد قوی به عنوان رییس 
جمهور و نفر دوم در کشــور پس از رهبری انتخاب شود، نه این که فاصله رهبری و نفر دوم 

کشور آنقدر زیاد باشد و حتی با رهبری زاویه داشته باشد.
این فعال سیاســی درباره ی مصوبه مجلس شــورای اســلامی برای نظارت شورای نگهبان 
بر برنامه های نامزدهای انتخابات ریاســت جمهوری اظهار کرد: من فکر نکنم که شــورای 
نگهبان این موارد مبهم را تایید کند، زیرا وظایف شــورای نگهبان باید شــفاف باشد. ممکن 
اســت شاخص هایی تعیین شود و برنامه های نامزدها براساس آن شاخص های کلان تطبیق 
داده شــود ، ولی این موضوع که در حال حاضر مطرح است را بعید است که شورای نگهبان 
بپذیرد، زیرا اکنون این تلقی می شــود که برنامه دولت باید ابتدا باید به تایید شورای نگهبان 

برسد تا بعد فرد وارد انتخابات شود.
ترقی با بیان این که تمام بار بررســی برنامه ها نامزدها در این شرایط برعهده شورای نگهبان 
گذاشته می شود که به مصلحت نظام نیست، تصریح کرد: در این شرایط حتی شورای نگهبان 
ممکن است حتی به سیاسی کاری متهم شود که این به ضرر شورای نگهبان است و شورای 

نگهبان زیر بار آن نمی رود.

سالک: رئیسی کاندیدای ۱۴۰۰ نمی شود، 
قالیباف هم نباید بیاید

عضــو جامعه روحانیت می گوید: بنده با حضور آقایان رئیســی و قالیباف در انتخابات 1۴00 
مخالفم چون این دو در دو قوه مقننه و قضاییه، به تازگی فعالیت خودشــان را آغاز کرده اند 

از این رو نباید وقفه ای در کارشان ایجاد شود .
خبرآنلاین نوشت: به گفته سالک»رئیسی شخصیت جامع الاطرافی برای هرپست و جایگاهی 
اســت.«اما او درعین حال برخلاف نظر دوستان اصولگرای خود، وزنه جایگاه قوه قضاییه را 
ســنگین تر و به مراتب مهمتر از قوه مجریه می داند و تاکید دارد که در شرایط کنونی، قوه 
قضاییه نقش بســیار عمده ای در احیای بسیاری از مسائل داشته که نباید این نقش کمرنگ 

یا قطع شود بلکه باید ادامه پیدا کند.
سالک درباره بحث های مربوط به آمدن رییسی و قالیباف، ضمن بیان مخالفت خود با ورود 
آنها به انتخابات، عنوان می کند که این دو قوه، به تازگی فعالیت خودشــان را آغاز کرده اند 

از این رو نباید وقفه ای در کارشان ایجاد شود.« 
 آقای سالک! به رغم اینکه ابراهیم رییسی اعلام کرده برای انتخابات 1400 
نمی آید، برخی اصولگرایان تلاش می کنند او را به سمت انتخابات ریاست 

جمهوری سال آینده بکشانند و ..
ابراهیم رییســی گفته اســت که برای انتخابات 1۴00 نمی آید و این نیازی به گفتن مجدد 

ندارد.
اما از نظر اصولگرایان این بحث همچنان ادامه دارد و گویا امیدوار هستند که 

رییسی بپذیرد، ارزیابی شما در این باره چیست؟ 
اصولگرایان هنوز به مصداقی برای انتخابات 1۴00 نرسیده اند از این رو بحث ها در این باره 
ادامه دارد تا ببینیم به کجا می رســد. در هر انتخاباتی بحث ها و رایزنی های فراوانی مطرح 
می شود این بحث های انتخاباتی، بحث دیروز و امروز نیست بلکه ۴1 سال است که در هر 
انتخاباتی، بحث های مختلفی مطرح می شــود. همه جریانات سیاسی موضوعاتی را مطرح 
می کنند بدین گونه که موضوعات، شــاخصه ها، مولفه ها و معیارهایی را ارائه می دهند تا 

جامعه را با اطلاع رسانی، برای یک حرکت بزرگ آماده می کنند.
بدون تردید برای انتخابات 1۴00 هم همین مسائل مطرح است به بیانی دیگر این بحث ها 
هم در انتخابات شــوراها و هم در انتخابات ریاســت جمهوری مطرح است طبیعتا برای ارائه 
یک شخصیت جامع الاطراف، اظهارنظرات مختلفی مطرح می شود. آقای رئیسی شخصیت 
جامع الاطرافی برای هر پســت و جایگاهی اســت که در حال حاضر در جایگاه ریاست قوه 

قضاییه مشغول به کار هستند. 
در واقع به نظر می رسد در شرایط کنونی، قوه قضاییه نقش بسیار عمده ای در احیای بسیاری 
از مسائل داشته است که نباید این نقش کمرنگ یا قطع شود بلکه باید ادامه پیدا کند منتهی 
صحبت ها و مذاکراتی آغاز شــده است که رییسی یا دیگری مطرح است. بنده بر این باورم 

که قضاوت کردن نسبت به تعیین مصداق، هنوز زود است. 
یعنی از نگاه شما اهمیت قوه قضاییه از قوه مجریه بیشتر است؟

نمــی توانیم در این باره اظهارنظر دقیقی ارائه دهیم چــرا که هر قوه ای در جایگاه خودش 
اهمیت ویژه ای دارد. بی تردید در حال حاضر قوه قضاییه به نسبت جایگاهی که دارد اهمیت 
فوق العاده ای دارد به هر حال، قوه قضاییه پناه مردم است اگر در بخشی از قوای دیگر یا از 
سوی نهادی به آن فشار بیاید به آنجا رجوع  می کند و از آنها کمک می خواهد بنابراین، این 

طبیعت کار است که در عین حال از اهمیت فوق العاده ای نیز برخوردار است. 
چنــدی پیــش در مصاحبــه ای گفتــم که بنده بــا حضور آقایــان رئیســی و قالیباف در 
انتخابــات 1۴00 مخالفم چــون این دو قوه، به تازگی فعالیت خودشــان را آغاز کرده اند از 
 ایــن رو نباید وقفه ای در کارشــان ایجاد شــود اینکه مصلحت در آینده چه چیزی باشــد

 نمی دانم.
اهمیت قوه مجریه مثل روز روشن است

برخی اصولگرایان بر این باورند که به هر حال ریاست قوه مجریه از ریاست 
قوه قضاییه مهمتر است؟ از نگاه شما چطور؟ 

به هر حال نظر هر کسی با دیگری متفاوت است شکی در این نیست یعنی اگر قوه  مجریه 
قوی باشد میزان شکایت ها در قوه قضاییه کم خواهد بود. این مسئله مثل روز روشن است. 
برخی اصولگرایان بر این باورند در صورت آمدن رئیسی به عرصه انتخابات، 
رهبری می تواند فرد دیگــری را به عنوان رییس قوه قضاییه منصوب کند، 

ارزیابی شما در این باره چیست؟
به هر حال این عده که نمی توانند برای رهبری تعیین تکلیف کنند.

چرا طیفی از اصولگرایان تلاش بســیاری می کنند تا روسای قوا را جابه جا 
کنند؟ دچار قحط الرجالی شده اند یا...

خیر، چهره های بســیاری در جریان اصولگرایی داریم اما مهم این اســت که کشور نباید دو 
قطبی شود در حال حاضر خطری که وجود دارد این است که دو قطبی کردن کشور و مردم 
برای 1۴00 مفید نخواهد بود این یک واقعیتی است که مطرح است بنابراین باید یک انسجام 
درون تشکیلاتی و وحدت امت حول محور ولایت ایحاد شود و با معیارهایی که مقام معظم 
رهبری فرمودند تعیین مصداق ها صورت خواهد گرفت. در نتیجه افرادی هســتند که بتوانند 

چنین کارایی هم داشته باشند.
نظر جامعه روحانیت مبارز در خصوص این مباحث چیست؟ 

به هر حال شــورای وحدتی تشکیل شــده و امیدواریم این انسجام با شورای ائتلاف، شکل 
قابل توجهی پیدا کند. 

 ممکن اســت دوگانگی شورای وحدت و شــورای ائتلاف، این بار هم مانند 
انتخابات مجلس 98، به کمرنگ شــدن نقش جامعــه روحانیت مبارز در 

انتخابات 1400 منجر شود؟
بنده بر این باورم که اصولگرایان در نهایت به توافق می رسند و مشکلی بین آنها وجود ندارد.

اظهارات صریح ظریف از فارن افرز تا توئیتر؛

آمریکا با انتخابی بنیادین روبروست
سـرویس سیاسـی/ وزیـر خارجه کشـورمان 
در توییتی بعد از انتشـار مقاله اش در نشـریه 
فـارن افـرز نوشـت که دولـت جدیـد آمریکا 
سیاسـت های  یـا  کـه  کنـد  انتخـاب  بایـد 
شکسـت خورده اسـلافش را در پیـش بگیرد 

یـا بـه دنبال مسـیر صلـح و مـودت برود.
محمدجـواد ظریـف، روز جمعـه در توییتـی 
بـا  ایـالات متحـده  دولـت جدیـد  نوشـت: 
انتخابـی بنیادیـن روبروسـت؛ یـا می توانـد 
را  اسـلافش  شکسـت خورده  سیاسـت های 
در پیـش بگیرد و به مسـیر پسـت انگاری به 
همـکاری و حقـوق بین المللـی ادامـه دهـد 
یـا می توانـد مفروضات شکسـت خورده را رد 
کرده و مسـیر صلـح و مـودت را دنبال کند.
ظریـف روز قبـل از این توئیـت در مقاله ای 
در نشـریه »فـارن افرز« نوشـت :جـو بایدن 
رئیس جمهـور ایـالات متحـده می توانـد بـا 
پایـان دادن مؤثـر سیاسـت شکسـت خورده 
»فشـار حداکثـری« ترامـپ و بازگشـت بـه 
توافقـی کـه سـلفش آن را تـرک کـرد، در 
مسـیری بهتـر گام گـذارد، در آن صـورت، 
ایـران نیز بـه اجـرای کامـل تعهداتش ذیل 
توافـق هسـته ای بازخواهـد گشـت ،امـا اگر 
واشـنگتن بـه جای ایـن کار بـر امتیازگیری 
اصـرار کنـد، ایـن فرصـت از دسـت خواهد 

فت. ر
 متـن ترجمـه فارسـی مقالـه محمـد جـواد 
ظریـف در نشـریه فـارن افـرز به شـرح زیر 

: است 
عنـوان  بـه  ترامـپ  دونالـد   2016 »سـال 
نامـزد انتخابـات ریاسـت جمهوری وعده داد 
کـه به بـاد دادن ثـروت و جـان آمریکایی ها 
در جنـگ در غـرب آسـیا پایان دهـد. با این 
حـال، او در دوران کاری اش، ایـالات متحده 
را بیـش از پیـش در ایـن منطقـه بـه دام 
انداخـت و چنـان بـه اختلافات دامـن زد که 
اوضـاع بـه نقطـه ای رسـید کـه یـک حادثه 
کوچـک می توانسـت بـه سـرعت از کنتـرل 
خـارج شـده و به جنگـی بزرگ منجر شـود.
دولت جدید در واشـنگتن با انتخابی بنیادین 
سیاسـت های  می توانـد  یـا  روبروسـت. 
شکسـت خورده دولـت ترامـپ را در پیـش 
بگیـرد و بـه مسـیر پسـت انگاری همـکاری 
بین المللـی و قوانیـن بین المللـی ادامـه دهد 
)بی اعتنایـی ای کـه در تصمیـم سـال 2018 
ایـالات متحده بـه خروج یکجانبـه از برنامه 
جامـع اقدام مشـترک، معروف بـه توافق در 
هسـته ای کـه تنهـا سـه سـال پیـش از آن 
توسـط ایران، چین، فرانسـه، آلمان، روسـیه، 
انگلسـتان و اتحادیـه اروپـا امضـا شـده بود، 
بسـیار مشـهود بـود(. یـا اینکه دولـت جدید 
می توانـد مفروضات شکسـت خورده گذشـته 
را کنـار گذاشـته و ارتقـاء صلـح و مـودت را 

در منطقـه دنبـال کند.
متحـده  ایـالات  رئیس جمهـور  بایـدن  جـو 
سیاسـت  مؤثـر  دادن  پایـان  بـا  می توانـد 
شکسـت خورده »فشـار حداکثـری« ترامـپ 
و بازگشـت بـه توافقـی کـه سـلفش آن را 
تـرک کـرد، در مسـیری بهتـر گام گـذارد. 
در آن صـورت، ایـران نیـز به اجـرای کامل 
تعهداتـش ذیـل توافـق هسـته ای بازخواهد 
گشـت. اما اگـر واشـنگتن به جـای این کار 
بـر امتیازگیـری اصـرار کند، ایـن فرصت از 

رفت. دسـت خواهـد 
تحلیلگـران  و  سیاسـتگذاران  از  برخـی 
غربـی همچنـان از »مهـار« ایـران سـخن 
می گوینـد. امـا بهتـر اسـت آن هـا بـه یـاد 
بیاورنـد کـه ایـران بـه عنـوان یـک بازیگر 
امنیتـی،  دغدغه هـای  منطقـه  در  قدرتمنـد 
حقـوق و منافـع مشـروعی دارد – درسـت 
ماننـد هـر کشـور دیگـری. آن هـا بایـد بـه 
جـای تـن دادن بـه ایـن توهـم کهنـه کـه 
دیگـر  بـا  مشـابه  حقوقـی  از  نبایـد  ایـران 

کشـورهای مسـتقل برخـوردار باشـد، اراده 
پذیـرش آن دغدغه هـا را داشـته باشـند. مـا 
همـواره بـه صراحـت تمـام بیـان کرده ایـم 
گفت وگـوی  بـرای  ابتـکاری  هـر  بـه  کـه 
منطقـه ای کـه بـا حسـن نیـت طـرح شـده 
باشـد، پاسـخی مثبـت می دهیـم. بـرای ما، 
حسـن نیت، حسـن نیـت به دنبال مـی آورد.
در جست وجوی الگویی )پارادایمی( جدید

حضـور نظامی ایـالات متحـده در منطقه ما 
در دو دهـه گذشـته، خسـاراتی وصف ناپذیـر 
بـر جـای گذاشـته اسـت، بی آنکه دسـتاورد 
چندانـی داشـته باشـد. بـه نوشـته مؤسسـه 
واتسـون،  بین المللـی  و  عمومـی  امـور 
جنگ هـای پس از حمـلات  یازده سـپتامبر 
مسـتقیما بـه مـرگ دسـتکم 800 هـزار نفر 
منجـر شـده – و به صورت غیرمسـتقیم، به 
تلفاتـی بـه مراتـب بیشـتر. از سـال 2001، 
ایـن منطقـه  نفـر در  دسـتکم 37 میلیـون 
مجبـور بـه تـرک خانه هـای خـود شـده اند.

به واسـطه تجـاوزات و صادرات تسـلیحاتی 
بـه  ایـران  همسـایگی  متحـده،  ایـالات 
شـده  بـدل  جهـان  منطقـه  نظامی تریـن 
جمعیـت  بـا  سـعودی،  عربسـتان  اسـت. 
بومـی کمتـر از 27 میلیـون نفـر، بزرگتریـن 
و  اسـت  جهـان  در  جنگ افـزار  واردکننـده 
ایـالات  از  نیـز  را  تسـلیحات  ایـن  عمـده 
متحـده خریـداری می کنـد. امـارات عربـی 
متحـده، یکـی دیگر کشـورهای پیشـتاز در 
خریـد جنگ افزارهـای آمریکایـی، بـا وجود 
آنکـه جمعیتـی کمتـر از 1.5 میلیـون نفـر 
دارد، در رده هشـتم واردکنندگان تسـلیحات 
بـا  کشـورها  ایـن  دارد.  قـرار  جهـان  در 
از  بارانـی  خریداری شـده  جنگ افزارهـای 
مـرگ و خرابـی بـر سـر شـهروندان یمنـی 
فـرود آورده انـد و کاخ سـفید هـم، ابتـدا در 
بـرای  اوبامـا  بـاراک  رئیس جمهـور  دوران 
ایـن کار بـه آن هـا چـراغ سـبز داد و بعد در 
دوران ترامـپ بـرای آن هـا چک سـفیدامضا 

صـادر کـرد.
ترامـپ،  ریاسـت جمهوری  دوران  در 
واشـنگتن تمایلش بـه درگیری را مسـتقیما 
تـا دروازه ایـران آورد. ژانویه سـال گذشـته، 
ایـالات متحـده سـردار قاسـم سـلیمانی را 
تـرور کـرد و بـا ایـن کار شـرایط مشـوش 
منطقه ای را که از خشـونت های تروریسـتی 
به سـتوه آمـده بود، بیـش از پیـش بی ثبات 
کـرد. ایـن قتل، یـک فرمانـده برجسـته در 
دولـت  اصطـلاح  بـه  گـروه  علیـه  مبـارزه 
اسـلامی )داعـش( و دیگـر گروه های شـبه 
نظامـی در عـراق و سـوریه را حـذف کرد – 
و جنایتـی نابخشـودنی به فهرسـت طولانی 
تجـاوزات ایـالات متحده علیه ایـران افزود.

سـادگی  بـه  نمی توانـد  متحـده  ایـالات 
خسـارتی را کـه اقداماتـش موجـب شـده، 
جبـران کنـد. اما یـک دولت جدیـد می تواند 
بـه یکـی از خطاهـای بـزرگ دولـت قبلی، 
از  ترامـپ    2018 سـال  خـروج  یعنـی 
آن  بپـردازد.  ایـران،  بـا  هسـته ای  توافـق 
رئیس جمهـور ایـالات متحـده تـلاش کـرد 
چندجانبـه  دیپلماتیـک  دسـتاورد  یـک  تـا 
بـزرگ را از میـان بـردارد و بعـد بـا آغـاز 
کارزاری از جنـگ آشـکار اقتصـادی، مـردم 
ایـران را هـدف قـرار داد تـا عمـلا ایـران را 
بـه دلیـل پایبنـدی بـه یـک توافـق مـورد 
کنـد.  تنبیـه  متحـد  ملـل  سـازمان  تأییـد 
تحریم هایـی کـه دولـت ترامـپ اعمـال و 
بازاعمـال کـرده اسـت، حتـی واردات اقلام 
همه گیـری  بـا  مقابلـه  بـرای  نیـاز  مـورد 
کوویـد-19 را هـم تقریبـا ناممکـن کـرده 
اسـت. امـا ایـن دشـواری ها، نـه مـا را بـه 
تسـلیم واداشـت، نه بـه فروپاشـی اقتصاد ما 
منتهـی شـد و نه محاسـبات راهبـردی ما را 

دسـتخوش تغییـر کـرد.

بلکـه، همانطـور کـه پیـش از ایـن همـواره 
اینطـور بـوده و همـواره همینطـور خواهـد 
مانـد، فشـار علیـه ایـران، نتایجـی در تضاد 
کامـل بـا آنچـه در اصـل مـد نظـر بـوده به 
وجـود آورده اسـت. بـه عنـوان نمونـه، در 
سـال 2005، ایـالات متحـده و متحدانش از 
ایران خواسـتند از حـق غنی سـازی اورانیوم 
صـرف نظـر کند و به نحـوی غیرمنصفانه از 
طریق شـورای امنیت سـازمان ملـل متحده 
)علیـه ایران( تحریـم وضع کردنـد. با وجود 
آن فشـار اقتصـادی، ایـران بیـن سـال های 
2005 تـا 2012 تعداد سـانتریفیوژهای خود 
را از 200 بـه 20000 دسـتگاه افزایـش داد 
و بیـش از 17000 پونـد اورانیـوم غنی شـده 
در سـطح 3.67 درصـد و بیـش از ۴۴0 پوند 
اورانیـوم بـا غنـای 20 درصـد تولیـد کـرد. 
بـه همیـن ترتیـب، کارزار فشـار حداکثـری 
منابـع  گسـترش  بـا  هـم  ترامـپ  دولـت 
اورانیـوم بـا غنـای پاییـن مـا از 660 پونـد 
بـه 8800 پونـد و ارتقـاء سـانتریفیوژهایمان 
از مـدل قدیمی تـر IR-1 به مـدل به مراتب 

توانمندتـر IR-6، مصـادف شـده اسـت.
ایـالات  سـوی  از  هسـته ای  توافـق  تـرک 
متحـده، یـک چیـز را ثابـت کـرد – اینکـه 
امضـای  از  ایـران،  خارجـه  وزیـر  امضـای 
ایـالات  الیـد  مبسـوط  رئیس جمهـور 
اوبامـا  حتـی  دارد.  بیشـتری  وزن  متحـده 
هـم نتوانسـت از تصویـب تمدیـد ده سـاله 
قانـون تحریم هـای ایران در کنگـره ایالات 
متحـده ممانعـت کند، که این نقض روشـن 
همـان توافقـی بـود کـه دولـت او مذاکـره 
کـرده بـود. بی اعتنایـی ترامـپ بـه تعهدات 
توافـق  فقـط  نـه  کـه   – متحـده  ایـالات 
هسـته ای، بلکـه قطعنامـه شـورای امنیـت 
سـازمان ملـل متحد کـه این توافـق را تأیید 
کـرده بـود را هـم نادیـده می گرفـت – این 
احسـاس را تقویـت کـرد که ایـالات متحده 

یـک شـریک غیرقابـل اتکاسـت.
 ،2019 مـی  مـاه  از  ایـران  بلـه،  بنابرایـن، 
توانمندی هـای هسـته ای خـود را بـه میزان 
قابـل توجهـی افزایش داده اسـت – اما این 
کار را در انطبـاق کامـل بـا بنـد 36 توافـق 
هسـته ای انجـام داده کـه بـه ایـران اجـازه 
می دهـد »اجـرای تعهداتـش )ذیـل توافـق( 
اگـر طـرف امضاکننـده  را متوقـف کنـد«، 
متوقـف  را  تعهداتـش  اجـرای  هـم  دیگـر 
ایـالات  جدیـد  دولـت  اگـر  باشـد.  کـرده 
متحـده امیـدوار اسـت کـه جهـت حرکـت 
کنونـی را تغییـر دهـد، باید فورا تغییر مسـیر 

. هد د
حالا باید چه کرد؟

می توانـد  هـم  هنـوز  بایـدن  تـازه وارد  دولـت 
توافـق هسـته ای را نجـات دهـد، امـا مشـروط 
بـر اینکـه بتوانـد اراده سیاسـی ای واقعـی را در 
واشـنگتن بـه منصـه ظهـور برسـاند تـا نشـان 
تـا  اسـت  حاضـر  متحـده  ایـالات  کـه  دهـد 
شـریکی واقعـی در تلاش هـای جمعـی باشـد. 
دولـت ترامـپ بایـد با حـذف نامشـروط و کاملا 
روی  زمـان  از  کـه  تحریم هایـی  تمـام  مؤثـر 
کار آمـدن ترامـپ اعمـال، بازاعمـال یـا ذیـل 
برچسـب تازه درآمده انـد، آغـاز کنـد. در مقابـل، 
ایـران تمـام تدابیـر جبرانـی را که پـس از خروج 
ترامـپ از توافـق هسـته ای اجرایـی کـرده، بـه 
عقـب بازخواهـد گردانـد. پـس از آن، اعضـای 
گرفـت  خواهنـد  تصمیـم  برجـام  باقی مانـده 
کـه آیـا ایـالات متحـده بایـد اجـازه یابـد کـه 
کرسـی پشـت میـزی کـه در سـال 2018 آن 
را تـرک کـرد، بازپـس  بگیـرد یـا نـه. بالأخـره 
گـردان  درب هـای  بین المللـی،  توافقنامه هـای 
نیسـتند و یـک طـرف نمی توانـد بعـد از آنکـه 
بـر اسـاس هـوی و هـوس بـه سـادگی یـک 
توافـق مذاکره شـده را تـرک کرد، حق بازگشـت 
خـودکار بـه آن را داشـته باشـد  - و از مزایـای 

شـود. بهره منـد  آن 
اتحادیـه  یـا متحدانـش در  اگـر واشـنگتن 
اروپـا، بـرای توافقـی کـه در طـول سـالیان 
سـال مذاکـره، بـه دقـت سـاخته و پرداخته 
ایـن  کننـد،  طلـب  تـازه ای  مفـاد  شـده، 
افتـاد.  خواهـد  مخاطـره  بـه  بازگشـت 
بگذاریـد در ایـن خصـوص صریـح باشـیم: 
)از  هسـته ای  توافـق  طرف هـای  تمـام 
جملـه ایـالات متحـده( توافـق کردنـد تا به 
دلایلـی کامـلا عمل گرایانه گسـتره آن را به 
موضوعـات هسـته ای محـدود کننـد. مـا به 
دقت بر سـر جـداول زمانـی محدودیت های 
اعمالـی توافـق مذاکـره کردیـم و ایـران به 
پذیرفـت  زمانـی،  جـداول  همیـن  واسـطه 
کـه از بسـیاری از منافـع اقتصـادی منتج از 
ایـن توافـق صـرف نظـر کند. سیاسـت های 
دفاعـی و منطقـه ای ایـران موضوعـی برای 
بحـث نبودنـد، چراکه غـرب حاضـر نبود به 
مداخـلات خـود در منطقه ما، کـه چند دهه 
اسـت بـه چنیـن آشـوبی دامـن زده، پایـان 
دهـد و ایالات متحده – و همینطور فرانسـه 
و انگلسـتان – حاضـر نبودند فروش پرسـود 
جنگ افـزار را، کـه بـر آتـش منازعـه دمیده 
و منابـع منطقـه مـا را تحلیـل بـرده اسـت، 
محـدود کننـد. ایـران بـه عنـوان بخشـی از 
پنـج  مذاکـرات هسـته ای، محدودیت هـای 
سـاله و هشـت سـاله ای را بـه ترتیـب بـر 
خریدهای دفاعی و موشـکی خـود پذیرفت. 
داد و سـتد  - و در حقیقـت فداکاری هایـی 
– کـه مـا بـرای تحقق ایـن توافـق کردیم، 
نمی توانـد از میان برداشـته شـود؛ نه حالا و 
نـه هرگز. امـکان هیـچ بازمذاکـره ای وجود 
نـدارد. ایالات متحـده نمی تواند اصـرار کند 
کـه »آنچـه بـرای مـن اسـت، بـرای مـن 
اسـت و آنچـه بـرای توسـت، قابـل مذاکره 
اسـت« و خواسـت خـود را بر ایـران تحمیل 

. کند
ایـران همـواره  از موضـوع هسـته ای،  جـدا 
آمـاده بـوده تـا در مورد مسـائلی کـه منطقه 
گفت وگـو  اسـت،  کـرده  مشـوش  را  مـا 
کنـد. امـا ایـن مـردم منطقـه هسـتند و نـه 
خارجی هـا، کـه باید این موضوعـات را حل و 
فصـل کنند. نـه ایالات متحـده و نه متحدان 
اروپایـی اش از حـق ویژه ای بـرای رهبری یا 
پشـتیبانی از گفت وگوهـای آینـده برخـوردار 
نیسـتند. بلکـه، منطقـه خلیج فـارس نیازمند 
بـرای تشـویق  یـک سـاز و کار منطقـه ای 
دیپلماسـی و همـکاری و کاسـتن از ریسـک 

سـوء محاسـبه و منازعـه اسـت.
یـک  تشـکیل  از  کـه  مدت هاسـت  ایـران 
حمایـت  منطقـه ای  گفت وگـوی  مجمـع 
می کنـد – از زمـان قطعنامـه 598 شـورای 
امنیـت سـازمان ملـل متحد در سـال 1987 
 ،HOPE تـا ابتـکار صلح هرمـز معروف بـه
کـه ایـران در سـال 2019 آن را بـه مجمـع 
عمومـی سـازمان ملـل متحـد ارائـه کـرد. 
می تواننـد  کشـورها  مجمعـی،  چنیـن  در 
بـا تدابیـر اعتمادسـاز دغدغه هـای خـود را 
برطـرف کـرده، گلایه های خـود را از طریق 
در  مشـارکت  بـا  و  کننـد  حـل  گفت وگـو 
تلاش هـای دارای منافـع متقابـل، مسـائل 
مشـترک را حـل و از منافع جمعی حراسـت 
کننـد. ابتـکار صلح هرمـز، پیش نویس آینده 
نیسـت – هـر سـاز و کار دائمـی ای بایـد به 
قدرت هـای  تمـام  توسـط  جمعـی  صـورت 
منطقـه ای بـه دسـت آیـد. امـا ایـن طـرح 
پیشـنهادی، نمایانگـر خواسـت ایـران برای 
آرام  باثبـات،  قدرتمنـد،  جامعـه ای  داشـتن 
و شـکوفا از کشـورها و عـاری از تحمیـل 

هژمونـی منطقـه ای یـا جهانـی اسـت.
اصـول  بـر  ابتـکار صلـح هرمـز  چارچـوب 
اسـت.  شـده  بنـا  جهانـی  پذیـرش  مـورد 
ارضـی  تمامیـت  و  حاکمیـت  بـه  احتـرام 

دولت هـای  اسـت.  اصـول  ایـن  جملـه  از 
مشـارکت کننده متعهـد می شـوند کـه برای 
نمادهـای تاریخـی، مذهبی و ملـی یکدیگر 
امـور  در  مداخلـه  از  و  قائـل شـده  احتـرام 
داخلـی یـا خارجـی یکدیگـر اجتنـاب کنند. 
هرمـز«  »جامعـه  را  آن  مـا  آنچـه  درون 
نامیده ایـم، کشـورها متعهـد می شـوند کـه 
مناقشـات خـود را به شـکل صلح آمیز حل و 
فصـل کـرده و از مشـارکت در ائتلاف هـا یا 
خـودداری  یکدیگـر  علیـه  هم پیمانی هایـی 
کننـد. در اکتبر سـال 2019، حسـن روحانی 
رئیس جمهـور ایران بـرای تمام کشـورهای 
جامعـه هرمـز یعنـی بحرین، کویـت، عراق، 
قطـر، عمـان، عربسـتان سـعودی و امـارات 
عربـی متحـده، نامـه نوشـت تا رسـما آن ها 
را بـه پیوسـتن بـه ایـن ابتـکار دعـوت کند. 

آن دعوتنامـه هنـوز روی میـز اسـت.
لازمـه موفقیـت ابتـکار صلـح هرمـز یـا هر 
ابتـکار دیگـری، آن اسـت کـه دولت هـای 
 – خارجـی  قدرت هـای  و   – منطقـه 
ابتـدا  در  بپذیرنـد.  را  مشـخصی  واقعیـات 
ایـن واقعیـت کـه آینـده منطقـه می تواند و 
بایـد تنها توسـط مـردم ایـن منطقـه تعیین 
شـود. هـر رویکـرد دیگـری، محکـوم بـه 
شکسـت اسـت. بـه این منظـور، غـرب باید 
از سیاسـت سرپرسـتی یـا حمایـت کـور از 
رفتـار بـد دولت هـای پیـروش به نـام مقابله 
بـردارد.  دسـت  ایـران،  موهـوم  تهدیـد  بـا 
فـارس،  خلیـج  سـاحلی  دولت هـای  تمـام 
بـدون اسـتثنا، باید در هـر ابتـکار منطقه ای 
شـامل شـده و هـم بازیگـران منطقـه ای و 
هـم بازیگـران خارجـی بایـد حقـوق ملـی 
مشـروع، منافـع و دغدغه هـای امنیتی همه 

را پذیرفتـه و بـه آن احتـرام بگذارنـد.
اگـر  آمریکایی هـا،  خصوصـا  و  غربی هـا 
در  همـواره  کـه  اشـتباهاتی  از  می خواهنـد 
کننـد،  اجتنـاب  شـده اند،  مرتکـب  گذشـته 
بایـد درک خـود از ایـران و منطقه را اصلاح 
مـردم  حساسـیت های  بایـد  آن هـا  کننـد. 
منطقـه، بـه خصـوص کرامـت، اسـتقلال و 
دسـتاوردهای ملـی آن ها را شـناخته و آن ها 

را محتـرم شـمارند.
مـا در ایـن منطقـه قادریم خود مسـائل خود 
را حـل کنیـم، مشـروط بـر آنکـه خارجی ها 
یـا  کوتاه مـدت  منافـع  بـه  رسـیدن  بـرای 
کمـک بـه پیـش بـردن اهـداف مشـتریان 
اخلاق ناشـناس خـود، دسـت بـه خرابکاری 
گذشـته،  سـال  چهـار  طـول  در  نزننـد. 
متأسـفانه مـا چندیـن بـار در آسـتانه فاجعه 
قـرار گرفتیـم. ایـران در طـول ایـن دوره، از 
خـود خویشـتنداری راهبـردی بـه نمایـش 
گذاشـت، امـا صبـر ایرانی هـا رو بـه پایـان 
اسـت و مصوبـه ای کـه در مـاه دسـامبر در 
پارلمـان مـا تصویـب شـد، بـه وضـوح این 
را نشـان می دهـد: ایـن قانون جدیـد، ایران 
را ملـزم می کنـد تـا اگـر تحریم هـا تـا مـاه 
فوریه برداشـته نشـوند، غنی سـازی اورانیوم 
را افزایـش داده و بازرسـی های بین المللـی 

را محـدود کنـد.
پنجـره فرصـت بـرای دولـت جدیـد ایالات 
متحـده تـا ابـد بازنخواهـد بود. ابتـکار عمل 
صرفا بر عهده واشـنگتن اسـت. گام نخست 
دولـت بایـدن، باید تلاش بـرای جبران – و 
نـه تلاش بـرای سـوء اسـتفاده – از میراث 
خطرنـاک شکسـت حداکثری ترامپ باشـد. 
تمـام  حـذف  بـا  می توانـد  بایـدن  دولـت 
تحریم هـای اعمال شـده از زمـان بـه قدرت 
رسـیدن ترامپ و تـلاش بـرای ورود دوباره 
و پایبنـدی به توافق هسـته ای سـال 2015، 
بـدون تغییـر مفاد آن کـه حاصـل مذاکرات 
مشـقت بار اسـت، آغاز کنـد. چنیـن اقدامی، 
موقعیت هـای تـازه ای بـرای صلـح و ثبـات 

مـا می گشـاید.« منطقه 

تا انتخابات
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تراکنش های بانکی فاقد کد شهاب
 از ۵ بهمن ماه، در ساتنا برگشت می خورند

 
تمــام تراکنش هــای بانکــی فاقد »کد 
شهاب« از 5 بهمن ماه در ساتنا برگشت 
می خورند، لذا افراد حقیقی یا حقوقی که 
کدملی یا شناســه ملی خود را به بانک 
اظهار نکــرده باشــند نمی توانند از این 

خدمت بهره مند شوند.
 به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقــل از روابط عمومی بانک مرکزی، 

این بانک طی چند ســال اخیر در تلاش بوده اســت هویت صاحبان تراکنش های بانکی با 
قاطعیت هرچه بیشتر شــفاف شود و در همین راستا نیز نسبت به راه اندازی »سامانه نهاب« 
با همکاری سازمان هایی از جمله »ثبت احوال کشور«، »ثبت شرکت ها«، »وزارت کشور« و 

سایر نهادهای ذی ربط اقدام کرده است.
بر این اساس و به منظور عمل به تکلیف قانونی، از روز 5 بهمن ماه، تمام تراکنش های فاقد 

»کد شهاب« در »ساتنا« برگشت می خورند.
 »کد شــهاب« همان کدملی برای اشــخاص »حقیقی« و »شناســه ملی« برای اشخاص 

حقوقی است.
از این رو بانک مرکزی به عنوان نهاد سیاســت گذار پولی و بانکی، با جدیت هرچه تمام تر 
فراینــد جلوگیری از انجام تراکنش هایی که به یک شــخص حقیقی یا حقوقی معین مربوط 
نیســتند را آغاز کرده است و این مهم بلافاصله در سایر سامانه های بین بانکی و پس از آن 

در سامانه های درون بانکی اجرا می شود.
لذا افراد حقیقی یا حقوقی که کدملی یا شناســه ملی خود را به بانک اظهار نکرده باشــند، 

نمی توانند از خدمات بانکی بهره مند شوند.
یادآور می شــود، این اقدام بر فعالیت مشــتریانی که اطلاعات هویتی ایشــان نزد بانکها و 
موسســات اعتباری موجود است، تاثیری نخواهد داشت و صرفاً حساب ها و تراکنش هایی را 

که فاقد شناسه ملی هستند را برگشت می زند.
در پایان بار دیگر تأکید می شود،  با توجه به مهلت طولانی که برای اجرای این قانون در نظر 

گرفته شده بود، زمان تعیین شده تمدید نخواهد شد.

جزئیات واردات 7۰۰ هزار تنی برنج
در 9 ماهه اول امســال حدود 776 هزار 
تن برنج وارد شــده اســت که البته در 
مقایســه با پارســال 30 درصد کاهش 

نشان می دهد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایســنا، آخرین گــزارش گمرک 
ایــران از وضعیت واردات کالا در ســال 
جاری از این حکایت داشت که از ابتدای 
ســال تا پایــان آذر ماه بیــش از 17.۴ 

میلیون تن کالا با ارزشی بالغ بر 8.7 میلیارد دلار در 25 گروه کالایی وارد کشور شده است.
اما بررسی جزئیات واردات در این دوره از این حکایت دارد که سهم برنج حدود 776 هزار تن 
با ارزشی حدود 707 میلیون دلار بوده است. این در حالی است که در 9 ماه اول سال گذشته 

حدود 1.1 میلیون تن برنج با ارزش بیش از یک میلیارد و 175 میلیون دلار وارد شده بود.
بر این اســاس واردات برنج در ســال جاری از لحاظ ارزش ۴0 درصــد و وزن تا 30 درصد 
کاهش داشته است. این کاهش می تواند به دلیل افزایش تولید داخل و از سویی موانعی که 

در مقطعی برای ترخیص این کالا وجود داشت باشد.
جریان واردات و ترخیص برنج و دپوی بیش از چند هزار تنی آن در دوره ای در سال جاری با 
حواشی همراه بود؛ به گونه ای که حدود 230 هزار تن برنج از سال گذشته در گمرک و بنادر 
انباشــت شده بود ولی با وجود اظهار به گمرک به دلیل عدم تامین ارز و صدور کد رهگیری 

بانک امکان ترخیص نداشت.
حتی در این بین زمانی که طبق مصوبه شــورای عالی امنیت ملی این مجوز به گمرک داده 
شد که کالاهای اساسی از جمله برنج را به صورت درصدی ترخیص کند این امکان به دلیل 
مســایل ارزی فراهم نشــد؛ تا اینکه با انتقادات مطرح شده نســبت به این موضوع و  اعلام 
صاحبان کالا مبنی بر اینکه برنج های مانده در شرایط آب و هوایی جنوب در حال فاسد شدن 
هســتند، دستگاه های مربوطه نسبت به تعیین تکلیف آن ورود کرده و با صدور کد رهگیری 

بانک مرکزی ترخیص برنج درآبان ماه آغاز شد.
برنج از جمله اقلام وارداتی اســت که تامین ارز آن با نرخ ۴200 تومان انجام می شــد ولی 
از ابتدای ســال جال ارز ترجیحی از این کالا حذف و با ارز نیمایی که نرخی نزدیک به بازار 
آزاد دارد تامین ارز می شــود، تغییری که از نظر فعالان بازار بر رشــد قابل توجه قیمت آن 

موثر بوده بود.

خبر مهم وزیر نفت درباره صادرات نفت ایران
وزیر نفت ضمن تایید صحبت های اخیر رییس کل بانک مرکزی درباره صادرات نفت گفت: 

صادرات نفت ایران در مدت اخیر به شدت افزایش پیدا کرده است.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از اقتصاد نیوز، بیژن زنگنه در حاشــیه بازدید از 
غرفه های شــرکت کننده در بیست وپنجمین نمایشــگاه بین المللی نفت در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: من نگران احیای بازارهای از دســت رفته نفت ایران نیستم و خریداران نفت هم 

خود را به یک یا دو فروشنده محدود نمی کنند.
به گفته وی در صورت رفع تحریم قدرتمندتر از گذشته به بازار برمی گردیم، کوتاه تر از زمانی 

که فکر می کنید.

انتقال سهام عدالت متوفی به وراث!
مشاور اجرایی ســهام عدالت گفت: دو میلیون و 600 هزار دارنده سهام عدالت فوت شده اند 

که وراث این افراد می توانند برای تعیین تکلیف اقدام کنند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، محمدرضا پوررضایی 
مشــاور اجرایی ســهام عدالت با بیان اینکه امکان انتقال سهام عدالت افراد متوفی به وراث 
وجود دارد ادامه داد: وارث این افراد می توانند پس از انجام انحصار وراثت به صورت حضوری 

با مراجعه به سازمان های مربوط اقدام کنند.
وی افــزود: پس از انجام دادن انحصار وراثت، یکی از وراث با مراجعه به ســایت شــرکت 
ســپرده گذاری مرکزی، اطلاعــات مربوط به انحصار وراثت را بارگذاری می کند و شــرکت 

سپرده گذاری اقدامات لازم برای انتقال سهام عدالت به وراث را انجام می دهد.
پوررضایی تصریح کرد: با توجه به اینکه فرایند آماده کردن مدارک برای انحصار وراثت زمانبر 
است الکترونیکی شدن باعث کاهش زمان و سهولت در فرایند انتقال سهام عدالت می شود.

وی اضافه کرد: با هماهنگی های صورت گرفته بین شــرکت سپرده گذاری مرکزی، سازمان 
ثبــت احوال و قوه قضایی، به زودی امکان الکترونیکی شــدن انتقال ســهام عدالت فراهم 

می شود.
مشــاور اجرایی سهام عدالت درباره شــرکت های سرمایه گذاری استانی گفت: از 31 شرکت 
سرمایه گذاری استانی، مراحل پذیرش و بازگشایی نماد 25 شرکت در بورس انجام شده است 

و در مرحله برگزاری مجامع و اصلاح اساسنامه هستند.
وی ادامه داد: مراحل پذیرش 6 شرکت سرمایه گذاری استانی درحال بررسی است و تا پایان 

سال وارد بورس می شوند.

خبر

نگاهی به سفر معاون رییس جمهوری به استان خراسان رضوی؛

بودجه زیارت و حاشیه شهر در مسیر بهبود
حاشــیه  بودجه  کاهش 

ی
غر

اص
م 

ری
م

س
روی

ر س
دبی

از  شــهرها  کلان 
مــواردی اســت که 
همــواره بــه عنوان 
در  کلیــدی  نکتــه 
و  به ســازی  مبحــث 
نوسازی اهمیت دارد و به 
عنوان یک دغدغه برای 
و  ذی ربــط  مســئولین 
نمایندگان مجلس مطرح 
گفتــه  بــه  اســت. 
کارشناسان بی شک با کاهش سهم حاشیه 
شهر، تبعیض در ساختارهای اقتصادی و به 
تبــع آن نابرابری های اجتماعی و اقتصادی 
را شــاهد خواهیــم بود. بد نیســت به این 
موضوع نیز اشــاره کنیم که ساکنان حاشیه 
شهر الزاما آســیب زده، منحرف و بزهکار 
نیســتند. بلکه اکثر قریب به اتفاق ساکنان 
حاشیه شهرها افرادی شرافت مندف محترم 
و دارای جایگاه اجتماعی هستند که اقتصاد 
شــکننده و فقــر، امــان آنــان را بریده و 
ناخواسته مجبور به سکونت در حاشیه شهر 
شده اند. بنابراین تجدید نظر در سیاست های 
نادرســت گذشــته در چگونگــی مواجه با 
نگهداشت جمعیت و همچنین توجه جدی 
به تولید و اشــتغال در این مناطق به توزیع 
عادلانــه قــدرت و ثــروت می انجامــد و 
ضروریست که این نوع نگرش مورد توجه 

قرار گیرد.
از دیگر مواردی که در لایحه بودجه کلان 
شهر مشــهد حائز اهمیت اســت، مبحث 
ردیف مســتقل بودجه زیارت است. چراکه 
این شــهر به عنوان پایتخت معنوی کشور 
همواره میزبان هزاران مسافر از اقصی نقاط 
دنیاســت و حضور زائران و مسافران در آن 
به ایام خاصی منوط نمی گردد. مســافرانی 
که زیــارت حریم مطهر امام هشــتم )ع( 
جــزو مهم ترین و اصلی تریــن انگیزه های 
آن ها از ســفر به حســاب می آید. بنابراین 
مشهد نیازمند این بودجه است تا در جهت 
گوناگون  از خدمــات  زائرین  بهره منــدی 
درمانی و گردشگری آن را لحاظ کرده و با 
این اقدام بخشی از نیازهای زیرساختی در 
حوزه پذیرایی از زائران را فراهم کند. با این 
همه، نگاه مسئولان و برنامه ریزان دولتی 
در تخصیص امکانــات و اعتبارات به این 
شهر به عنوان مرکز استان خراسان رضوی 
و در کنار آن به دیگر شــهرهای این استان 
به عنوان مبادی ورودی به این کلانشهر در 
قد و قامت نیازها و ضرورت های آن نبوده 
و گلایه های مسئولین و نمایندگان تا پیش 

از این نیز اعلام شده است.
مشهد نیازمند نگاه ویژه ای است

به گزارش روزنامه »صبــح امروز« رییس 
کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی 
در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان 
که بــا حضور معاون رئیس جمهور و رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه کشور و در سالن 
شهید ســلیمانی استانداری خراسان رضوی 
برگزار شــد، اظهــار کرد: بــه دلیل تراکم 
فاصله  ای که در اعتبارات با شــاخص های 
حوزه جمعیت، مساحت و محرومیت استان 
داریم، نیازمند بررســی مجدد سهم واقعی 
خراســان رضوی از اعتبارات کل کشــور 

هستیم.
حجت الاســلام نصرالله پژمانفر با اشاره به 
اینکه بحث مشــهد نیازمند نــگاه ویژه ای 
اســت، بیان کرد: مسئله حاشیه شهر مشهد 
از موضوعات مهمی اســت که بارها مورد 
تأکیــد مقام معظم رهبری و دســتگاه های 
امنیتی بــوده و نیازمنــد اختصاص ردیف 
بودجه ای مستقل است. همچنین در بخش 
ارائه خدمات به زائران نیز نیازمند اعتبارات 
بیشــتری هســتیم، زیرا اگر دســت ما در 
این حوزه بســته باشــد، مجبوریم خدمات 
گران تــری را ارائه دهیم، اما تمام تلاش ما 
این اســت که بهترین خدمات را به زائران 

ارائه کنیم.
مدیریت حاشیه شهر مشهد نیازمند عزم 

ملی است
اســتاندار خراســان رضوی نیز در بخشی 
دیگــری از این جلســه با تأکیــد بر این 
مطلب که حاشیه شهر مشهد از موضوعات 
اولویت دار است، گفت: سرانه پایین آموزشی 
در حاشیه شهر مشــهد و کمبود واحدهای 
بهداشتی و درمانی از مباحث مهم است. در 
حاشیه شهر مشهد در بخش های بهداشتی 
و درمانی حداقــل نیازمند احداث ۴0 مرکز 
بهداشتی و درمانی هســتیم. از نظر سرانه 
آموزشی نیز در حاشیه شهر مشهد کم ترین 

سرانه آموزشی را داریم.
محمــد صادق معتمدیان بــه تردد بیش از 
۴0 میلیون زائر در اســتان نیز اشاره کرد و 
افزود: مدیریت حاشــیه شهر مشهد نیازمند 
عزم ملی است و یک میلیون و سیصد هزار 
نفر جمعیت در این مناطق ساکن هستند که 
معادل جمعیت دو استان خراسان جنوبی و 

شمالی است.
در خراسان رضوی یک میلیون و 700 
هزار نفر در حاشیه شهر زندگی می کنند

در بخــش دیگــری از جلســه شــورای 
برنامه ریزی و توســعه استان؛ مدیرکل دفتر 
فنی، امــور عمرانی، حمل و نقل و ترافیک 
استانداری خراسان رضوی با اشاره به اینکه 
برنامــه بازآفرینی یــک برنامه چند وجهی 
اســت که در آن به پرهیز از فشار مالی بر 
دولت تاکید شــده اســت، گفت: 30 درصد 
جمعیت شهری کشور در بافت های ناکارآمد 
شهری هســتند و یک میلیون و 700 هزار 
نفر در خراســان رضوی در حاشــیه شهر 

زندگی می کنند.
مهدی ســالیانی افزود: در خراسان رضوی 
30 بافت فرســوده وجــود دارد و در حال 
حاضر هفت منطقه از مشــهد مشغول طرح 

بازآفرینی هستند.
ردیف مستقل برای حاشیه شهر مشهد

در این جلســه محمد باقــر نوبخت، معاون 
رئیــس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه کشور با اشاره به ماموریت سفرهای 
استانی گفت: سفرهای استانی دو مأموریت 
دارد، نخســت آنکــه مدیــران اســتانی و 
منطقــه ای مشکلاتشــان را بیــان کنند و 
مســئولان ملی نیز زمانی داشــته باشند تا 
باتوجه به سیاســت های کلان کشــور که 
برای توســعه ملی و منطقه ای است از این 
زمان استفاده کنند و مســائل ملی را بیان 

کنند.
نوبخت در حاشیه جلسه در جمع خبرنگاران 
در خصوص بودجه حاشــیه شــهر مشهد 
اظهار کرد: برای حاشــیه شهر مشهد یک 
ردیف مســتقل داشــتیم که بر این اساس 
عمــل می شــد و و ردیف دیگــری به نام 
»شهید برونسی« در مشــهد وجود داشت 
که با تزریق اعتبار می توانســتیم به تکمیل 

زیرساخت ها در این زمینه اقدام کنیم.
وی با اشــاره به اینکه »تاکنون از محلات 
مشهد و حاشیه این شهر بازدیدهای مختلف 
داشــتم« افزود: از آنجایی که سایر استانها 
مانند سیســتان و بلوچســتان نیز متقاضی 
ایــن اعتبارات بودنــد، برای اینکــه تعداد 
این ردیف ها زیاد نشــوند، همــه ردیف ها 
در مجلس به ردیــف متمرکز تحت عنوان 
زیرســاخت حاشیه شــهرها اختصاص پیدا 

کرد.
نیاز به اعتبار 300میلیارد تومانی برای 

حاشیه شهر مشهد

نوبخــت با بیان اینکــه »اهمیت و اولویت 
توجه به حاشیه مشهد برای مسئولان ملی و 
منطقه ای روشن و متمایز بود« تصریح کرد: 
از آن جا که توجه به حاشــیه شــهر مشهد 
برای مسئولین کشور متمایز است، موافقت 
دولــت را برای ایجاد یک ردیف مســتقل 
برای حاشیه شهر مشهد جزو مصوبات این 
جلســه قرار دادیم. مطابق پیشنهاد استاندار 
خراســان رضوی 300 میلیارد تومان اعتبار 
برای تکمیل پروژهای حاشــیه شهر مشهد 

در این سفر تصویب خواهیم کرد.
معاون رئیس جمهور از لزوم تکمیل 8 هزار 
واحد تعهد شــده در سفرهای قبلی گفت و 
بــا بیان این که 2 هزار واحــد از این تعداد 
در حاشیه شــهر قرار دارد، افزود: ما وظیفه 
خود را نســبت به حاشیه شهر مشهد به هر 

صورت انجام خواهیم داد.
آمادگی دولت برای تخصیص اعتبار زیارت

رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور در 
خصــوص بودجه زیارت مشــهد نیز مطرح 
کرد: هر اســتان و هر شهری در کشور یک 
مقبره امامزاده دارد و وقتی بحث اعتبار ویژه 
پیش می آید، بقیه مناطق کشور نیز خواستار 
اســتفاده از این بودجه هستند، درحالی که 
حجم زائر و مســافر در مشهد مقدس قابل 
قیاس با هیچ جای کشــور نیست. جایگاه 
شهر مشهد برای دولت و مجلس بسیار حائز 
اهمیت است. به دلیل حضور میلیونی زائر و 
نیازهای مربوط به آن ها و مباحث مربوط به 
امور فرهنگی طبعا باید سهمیه ویژه در نظر 
گرفته شــود. به همین دلیل دولت آمادگی 
خود را برای تخصیــص اعتبار ویژه مربوط 
به زائران در این کلانشهر اعلام کرده است
نرخ ارز در لایحه بودجه 11هزار و 500 

تومان است
از دیگر مباحث مهم مطرح شده در حاشیه 

جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه خراسان 
رضوی تکلیف ســهم نفت در بوجه 1۴00  
بود. در ایــن خصوص نیز معــاون رییس 
جمهــور بیان کرد: مجلس و یا دولت حدود 
23 درصد سهم نفت را در نظر گرفته است، 
کمیســیون تلفیق مجلس 30 هزار میلیارد 
تومان سهم نفت را افزایش داد. در مجموع 
128 هزار میلیارد تومــان و در جمع حدود 
300 هــزار میلیارد تومان بــه منابع افزوده 
شده اســت. اظهار نظر اولیه مبنی بر اینکه 
حجم بودجه زیاد اســت کارشناسی شده و 
تمام نیازهای کشــور بررســی شده است، 
بنابراین رقم زیادی نیست. مجلس به دلیل 
حجیم بودن آن انتقاداتی داشــت. امیدوارم 
مجلس در جلســات علنی خــود تصمیاتی 

بگیرد که برای کشور نافع است.
نوبخت در خصوص پیش بینی اش از قیمت 
نفت و دلار در لایحه خاطرنشان کرد: برای 
نفت حــدود  ۴0 دلار را پیش بینی کرده ایم. 
با توجه به وضعیت کنونی بازار نفت امکان 
تحقــق آن وجــود دارد. ارز را هم به طور 
متوسط 11500 تومان دیده ایم که امیدواریم 
به این عدد دســت پیدا کنیم. امیدوارم رقم 
17500 تومان در جلســه علنی مجلس نیز 
به 11500 تومــان تقلیل پیدا کند. افزایش 
قیمت ارز غیر منطقی و احساسی بود و باید 

به رقم های متعادل تری بازگردد.
تعیین تکلیف اعتبار 52 پروژه نیمه تمام 

استان خراسان رضوی
رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور در 
شــورای برنامه ریزی و توســعه خراســان 
رضوی نیز بر تکمیل پروژه های نیمه تمام 
تاکید کرد و گفت: 52 پروژه مهم نیمه تمام 
در خراســان رضوی با مبلغ هــزار و 105 
میلیارد تومان برای تکمیل تا پایان فعالیت 
دولت تامین اعتبار می شود که البته تاکنون 
339 میلیــارد تومــان از اعتبار مــورد نیاز 

پرداخت شده و مابقی نیز تامین می شود.
معاون رئیس جمهور ادامه داد: در سفر امروز 
به این استان حدود 120 پروژه با اعتبار هزار 
و ۴93 میلیارد تومان برای جهش تولید در 
نظر گرفته شــده که با عملیاتی شدن آنها 
هشت هزار و 560 فرصت شغلی به صورت 
مستقیم و 26 هزار و ۴50 فرصت شغلی به 
صورت غیرمستقیم در استان ایجاد می شود.
موافقت کمیسیون تلفیق با افزایش 70 

درصدی بودجه خراسان رضوی
شایان ذکر اســت محمدباقر نوبخت در 
برنامه تلویزیونی اشاره که شامگاه 2بهمن 
ماه سال جاری از سیمای خراسان رضوی 
پخش شــد، در مورد بودجه سال 1۴00 
برای خراســان رضوی خاطر نشان کرد: 
لایحه بودجه سال 1۴00در وقت مقرر به 
مجلس شــورای اسلامی تقدیم گردید و 
در این بودجه  ۴7 درصد رشــد در سطح 
ملی نسبت به ســال جاری در نظرگرفته 
شــده اســت که با توجه به ویژگی های 
خراســان رضوی در زمینه های اجتماعی، 
فرهنگــی و زیارتی بودجه این اســتان 
70 درصد افزایش پیدا کرده اســت. این 
بودجه برای ســال آینــده 3۴00 میلیارد 
تومان در نظر گرفته شــده که با توجه به 
ظرفیت اســتان برای توسعه و به صورت 
است. خوشبختانه  تنظیم شده  واقع بینانه 
این افزایش70 درصدی برای اســتان تا 
اینجا مورد تایید کمیسیون تلفیق نیز قرار 

گرفته است.
معــاون رئیس جمهــور با تاکیــد بر اینکه 
»باید بدانیــم که این تصمیم در شــرایط 
محاصره کامل اقتصادی گرفته شده است« 
بیــان کرد: تــلاش دولت این بوده اســت 
 که باروهای دشــمن متخاصــم را از بین 

ببرد.

برای تکمیل پروژه های استانی 
609میلیارد تومان دیگر نیاز است

نوبخت اظهار کرد: در ســفرهای گذشــته 
برای توســعه اســتان 117پــروژه و طرح 
تصویب شــد، که برای اجرای این طرح ها 
چیزی حدود سه هزار و 3۴7 میلیارد تومان 
در نظرگرفته شــد که تاکنون چهار هزار و 
67 میلیارد تومان پرداخت شــده یعنی 121 
درصد تعهدات محقق شــده  است. اگرچه 
تاکنون بیش از تعهد مقرر به استان پرداخت 
شده اســت، اما با توجه به تغییر قیمت ها و 
افزایش مدت پروژه ها به 609 میلیارد تومان 
دیگر برای تکمیل پروژه های اســتانی نیاز 

است.
وی تصریح کرد: از 8000 واحد مســکونی 
تصویب شده برای نیازمندان استان، ۴000 
واحد مســکونی با اولویت مددجویان کمیته 
امداد امام خمینی)ره( و بهزیســتی تحویل 
داده شــد. مابقی واحدهــا در مرحله نهایی 
اســت و امید اســت تا پایان سال جاری به 

نیازمندان تحویل داده شود.
اختصاص 2500 میلیارد تومان؛ دستاورد 

سفر نوبخت به خراسان رضوی
بد نیســت این نکته را نیز مطرح کنیم که 
روز گذشته اســتاندار خراســان رضوی از 
اختصاص 2 هزار و 500 میلیارد تومان برای 
تکمیل پروژه های نیمــه تمام و طرح های 
جهش تولید خبر داد و بیان کرد: این اعتبار 
از دستاوردهای مهم ســفر رییس سازمان 
برنامه و بودجه کشــور به این استان است. 
در این راســتا هــزار و 100 میلیارد تومان 
برای تکمیل 52 پروژه نیمه تمام عمرانی در 
استان خراسان رضوی علاوه بر بودجه های 
جاری و عمرانی اختصاص یافت. همچنین 
هــزار و ۴00 میلیارد تومان تســهیلات در 
خصوص 120 پروژه و طرح مرتبط با جهش 

تولید در این استان اختصاص یافت.
و در آخر...

شــایان ذکر اســت افتتاح چهار هزار واحد 
مســکن محرومین در روســتای چناران و 
افتتاح بیمارستان 200 تخت خوابی خیرساز 
ناظران ویــژه درمان ســرطان و بازدید از 
بیمارستان امداد و نجات مشهد در شهرک 
سلامت از برنامه های رییس سازمان برنامه 
و بودجه کشــور در ســفر 2 روزه به استان 

خراسان رضوی بود.
آنچه از شــواهد سفر دوروزه رئیس سازمان 
برنامه و بودجه کشــور به مشهد بر می آید 
این است که دولت تدبیر و امید در راستای 
انجام وظایف قانونی خود و همچنین فراهم 
آوری شــرایط مناســب برای توسعه کشور 
نگاهی ویژه به استان خراسان رضوی دارد. 
محمدباقر نوبخت در این ســفر سعی کرد 
شرایط برای انجام تعهدات دولت دوازدهم 
در ماه های آخر به گونه ای فراهم و برنامه 
ریزی شــود که تعهدی از این دولت برای 

دولت بعدی باقی نماند.

نوبخت: با توجه به 
ویژگی های خراسان رضوی 
در زمینه های اجتماعی، 
فرهنگی و زیارتی بودجه 
این استان ۷۰ درصد افزایش 
پیدا کرده است. این بودجه 
برای سال آینده 34۰۰ 
میلیارد تومان در نظر گرفته 
شده که با توجه به ظرفیت 
استان برای توسعه، به صورت 
واقع بینانه تنظیم شده است

معتمدیان: 
اختصاص 2 هزار و 5۰۰ 
میلیارد تومان برای 
تکمیل پروژه های نیمه 
تمام و طرح های جهش 
تولید از دستاوردهای 
مهم سفر رییس سازمان 
برنامه و بودجه کشور به 
این استان است

پژمانفر: مسئله 
حاشیه شهر مشهد از 
موضوعات مهمی است 
که نیازمند اختصاص 
ردیف بودجه ای مستقل 
است. در بخش ارائه 
خدمات به زائران 
نیز نیازمند اعتبارات 
بیشتری هستیم، زیرا اگر 
دست ما در این حوزه 
بسته باشد، مجبوریم 
خدمات گران تری را 

ارائه دهیم
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آیا مجازات های جایگزین حبس و سیاست های بازدارنده، واقعاً بازدارنده 
هستند؟

زندان؛ دغدغه مشترک زندانیان و دولت!
وحید حاج سعیدی، روزنامه نگار

روزگاری دیوارهای بلند، ســیم های خاردار حلقوی روی دیوار، نگهبان های مســلح، آژیر و چراغ های 
گردان، حضور و غیاب و هواخوری روزانه؛ بخشی از مختصات زندان ها بودند و زندان ها هر قدر هم که 
بزرگ بودند برای گذران ثانیه های تلخ و خاکستری دوران حبس، کوچک و حقیر بودند! اما امروز شواهد 
و قرائن نشان می دهد زندان ها دیگر آن حال وهوای سابق را ندارند و با اعمال احکام جایگزین حبس، 
اعطای مرخصی، امکان پرداخت جریمه نقدی و موارد دیگر نظیر کرونا و ...، تعداد زندانیان به شــدت 
کم شده است و حتی در بعضی زندان ها، تعداد زندان بان ها از زندانیان بیشتر شده است! در حقیقت بعد 
از اعمال و اجرای قوانین و سیاســت های احکام جایگزین حبس، شرایط مرخصی و ... دیگر زندان آن 
حال وهوای سابق را ندارد و بسیاری از افراد سابقه دار در جامعه)نه چندان آزادانه( مبادرت به انجام اعمال 

خلاف و بزه می کنند!
هر چند تقویت آموزه های فرهنگی، اخلاقی، مذهبی، اجتماعی و ... در جامعه بهترین و کاملترین گزینه 
برای پیشــگیری از وقوع جرم در سطوح مختلف است، ولی همواره در جامعه عده ای از افراد بر خلاف 
مسیر آب شنا می کنند و برای تفهیم برخی مفاهیم باید با زبان دیگری با آن ها سخن گشود که قطعاً 

این زبان دیگر احکام جایگزین حبس نخواهد بود.
ذکر این نکته ضروری است در صورتی که احکام جایگزین حبس به جا و مناسب استفاده شوند به طور 
حتم می تواند در کاهش جرم، موثر واقع شــود و در غیر این صــورت ناکارآمد خواهد بود. به هر حال 
جایگزین کردن حبس »حتما به نفع جامعه و مفید به حال برخی مرتکبان اعمال مجرمانه« است؛ زیرا 
از یک ســو باعث می شــود در هزینه ای که صرف نگهداری بیهوده این گونه افراد در زندان ها می شود، 
صرفه جویی شــده و از دیگر سو امکان بدآموزی آن ها و یاد گرفتن آموزه هایی که از آن آگاه نیستند از 
زندانیان باسابقه از بین برود. این تغییرات همواره از خواسته های مهم مقامات ارشد نظام بوده است و در 

سال های اخیر به کارگیری این احکام شدت بیشتری پیدا کرده است.
 از سوی دیگر احکام باید به نحوی صادر شوند که علاوه بر تنبیه فرد متخلف برای سایران نیز بازدارنده 
باشد. اما با عنایت به عدم تغییر برخی قوانین که مربوط به چندین دهه قبل هستند و صدور قوانین جدید 
به ویژه در بحث احکام جایگزین، به نظر می رسد نه تنها بازدارندگی احکام به حداقل رسیده است، بلکه 
در مواردی رضایت کامل مفسدان و در برخی موارد اراذل و اوباش را فراهم آورده است و این رضایت 

قطعاً منجر گرایش سایر افراد جامعه به بزهکاری و اعمال مجرمانه خواهد شد.
فی المثل جریمه 5 هزار تومانی در برخی موارد تخلفات اقتصادی یا برخی جریمه های مشابه، بیشتر به 
یک شوخی بی مزه شبیه است تا اجرای قانون! بی هیچ تردید جذبه و اعتبار پلیس، قوه قضا و نهادهای 
امنیتی بیشتر از خود احکام بازدارندگی و خاصیت دارند. اگر این هیمنه و جذبه با صدور احکام کم رنگ 
و لعاب و بی خاصیت شکسته شوند. دیگر جولان اشرار و اراذل و سارقان به بخشی از خرده فرهنگ های 

یک جامعه تبدیل می شود و مهار این رویه به شدت سخت، زمان بر و در مواقعی ناممکن خواهد بود.
افزایش ســرقت ها به ویژه ســارق اولی ها، افزایش درگیری ها و نزاع های مختلف که استفاده از سلاح 
گرم هم چاشــنی آن شده است و حتی افزایش جرم و فساد اقتصادی و غیراقتصادی در مسئولان که 
بی تعارف تعداد اگر زیاد نباشد، عدد قابل اعتنایی است، نشان از بازدارنده نبودن احکام در برخورد با جرایم 

سازمان یافته و سازمان نیافته و خرد است.
هر چند به دلیل گستردگی ابعاد و پیچیدگی لایه های مختلف قانون، صدور قوانین باید با لحاظ جمیع 
شرایط باشد، اما به نظر می رسد قانونگذار باید بین افرادی که برای اولین بار یا حتی به اجبار و تهدید یا 
در اثر حادثه و ... مرتکب خلافی شده اند با فردی که دو صفحه سابقه در پرونده دارد و به همان اندازه نیز 
خالکوبی و اسکار)رد زخم( بر روی پک و پهلو و صورت دارد و شرارت بخشی از مختصات زندگی اش را 
تشکیل داده، فرق بگذارد و مجازات جایگزین حبس در صورتی برای این افراد به اعمال شود که منجر 

به جری تر شدن و بی تفاوتی این افراد نسبت به احکام صادره نشود!  
در حقیقت برداشتن ترس از جرم در جامعه خود عامل جرم خواهد شد و در صدور احکام صادره قبل از 
تنبیه مجرم، باید جنبه ترس و بازدارندگی لحاظ شود؛ چراکه تنبیه بدون ترس و اثرگذاری، عاملی برای 

جلوگیری از تکرار جرم نخواهد بود.
به هر روی آنچه مسلم است، تورم جمعیت کیفری در جامعه، افزایش جرایم خشن، استفاده از اسلحه 
به ویژه در درگیری ها و ســرقت ها، صدور چک های بی محل، افزایش جرایم در فضای مجازی که به 
نسبت فضای حقیقی از نظارت کمتری برخوردار است و ... حاکی از آن است که احکام صادره بازدارندگی 
چندانی ندارند و تبعات ناشی از انجام از انجام یک جرم یا مفسده به نسبت به مراتب کمتر از منافع آن 
برای مرتکب بزه است. فقط خدا کند به روزی نرسیم که احکام قضایی افراد شرور به نوشتن چند برگ 

جریمه یا رفتن به اتاق و فکر کردن به کارهای زشت شان خلاصه شود! به هوش ...

خبر

وقوع ۱۳۶ اتفاق در پی وزش باد شدید در مشهد 
مدیرعامل ســازمان آتش نشانی مشهد از بروز خســارات در پی وزش باد شدید و انجام 136 مأموریت 

توسط آتش نشانان و نجاتگران این سازمان طی 20 ساعت گذشته در این شهر خبر داد.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از روابط عمومی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری مشهد، 
آتشپاد مسعود ظهوریان در این باره اظهار کرد: از ساعت 13روز پنجشنبه دوم لغایت 8 صبح روز جمعه 
ســوم، بهمن ماه 1399 از مجموع عملیات های انجام شده در حوزه امداد و نجات و اطفاء حریق توسط 
پرسنل مستقر در بیش از 50 ایستگاه آتش نشانی مشهد 136 مأموریت مرتبط با وزش باد شدید از سوی 
شهروندان به سامانه 125 اطلاع رسانی شد، که آتش نشانان و نجاتگران ایستگاه های مختلف نسبت 
به امداد رسانی به شهروندان اقدام کرده اند.به گفته وی این حوادث شامل ایمن سازی دیوار خطری 22 
مورد، اسکلت خطری ساختمان 35 مورد، بازدید ساختمان خطری 9 مورد، احتمال سقوط اجسام، نمای 
خطری و ایمن سازی اجسام معلق ۴۴ مورد، سقوط درخت روی کابل برق، خودرو و دیوار منازل 26 بوده 
است.ظهوریان ادامه داد: طی این مدت آتش نشانان چندین ماموریت در خصوص نجات افراد محبوس 
شده از داخل آسانسور به دلیل قطع برق در اقصی نقاط شهر مشهد را نیز انجام دادند. خوشبختانه این 

حوادث که به صورت پراکنده در تمام نقاط شهر رخ داده تلفات یا خسارات جانی در پی نداشت. 

ورود بهزیستی برای کمک به افراد بی سرپناه در 
معرض آسیب و سرما

رییس ســازمان بهزیستی کشور با صدور بخشــنامه ای بر لزوم آماده باش بیش از پیش و استفاده از 
ظرفیت های این ســازمان و دستگاه های مسئول در سطح اســتان ها به خصوص نقاط سردسیر برای 
کمک به افراد دارای سرپرست غیرموثر بی سرپناه که در معرض آسیب و سرمازدگی هستند، تاکید کرد.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از روابط عمومی سازمان بهزیستی در این بخشنامه تاکید شده است: 
ادارات کل بهزیستی ضمن آمادگی کامل برای پیشگیری از آسیب های احتمالی از ظرفیت های سازمان 

و دستگاه های مسئول در سطح استان بهره گیری لازم را داشته باشند.
متن این بخشنامه که خطاب به مدیران کل بهزیستی استان ها صادر شده، به این شرح است: بـا توجه 
به برودت ناگهانی و افت شدیـد دمای هوا و نظر به تاکیـد مقام عالی وزارت مبنی بر لزوم اتخاذ تدابیر 
لازم برای آماده باش مراکز بهزیستی و ساماندهی اقشار آسـیب پذیر جامعه به ویژه افراد بی خانمان و در 
راستای وظایف ذاتی سازمان در حمایت از گروه های هدف، مقتضی است دستور فرمایید در اسرع وقت 

نسبت به انجام موارد ذیل و ارائه گزارش نتایج، اقدام موکد صورت پذیرد:
- تشکیل کارگروه ویژه جهت اقدام لازم و آمـاده سازی تمام مراکز تحت نظارت سازمان برای پـذیرش 
فوری و اولیه و ارائه خـــدمات به گروه های هـدف با رعایت دسـتورالعمل های بهـداشتی و پروتکل 
های مرتبط با کرونا، پیش بینی قرنطینه )به تفکیک گروه های هدف( در حوزه های مرتبط )توانبخشی، 

اجتماعی و پیشگیری(.
- انجام تعاملات لازم برون ســازمانی با دستگاه های استانی مرتبط با امر ساماندهی افراد بی سرپناه 
و بی خانمان به ویژه شهرداری و اسـتانداری بـا تاکیـد بر فوریت موضوع و تسـریع در امر اسـکان و 
تـامین غـذا برای اقشار فوق الـذکر در گرمخانه ها و شلترهای استان با رعایت پروتکل های بهداشتی 

و با هماهنگی بهزیستی استان.
- متناسب با گروه های هـدف هر حوزه )توانبخشـی، اجتماعی و پیشـگیری( هماهنگی های لازم بـا 
مراکز تابعه اعم از مراکز دولتی و غیردولتی، انجمن ها و موسـسات خیریه و ...جهت پـذیرش فوری و 

ارایه خدمات به گروه های هدف با قید فوریت صورت پذیرد.
- رعایت نکات ایمنی در تمام مراکز نگهداری سازمان و کنترل وسایل گرمایشی مد نظر قرار گیرد. تمام 

اقدامات انجام شده با رعایت اصل رازداری حرفه ای مستندسازی شود.

یادداشت 

احتمال شیوع تبی که استخوان شکن است!

کاهش 25 درصدی بارش ها در سال جاری

وقوع انفجار در پتروشیمی بجنورد

معاون بهداشــت وزارت بهداشت گفت: پشــه »آئدس« از 
مالاریا خطرناک تر اســت و در پشــت مرز های کشــور این 
پشــه وجود دارد و بیماری های منتقله از آن در همسایگان 

ما مشاهده شده است.
بــه گزارش »صبح امروز« به نقل از مهر، علیرضا رئیســی، 

اظهار کرد: پشــه »آئدس« از مالاریا خطرناک تر است و در 
پشت مرز های کشــور این پشــه وجود دارد و بیماری های 
منتقله از آن در همســایگان ما مشــاهده شــده است. در 
آمریکای جنوبی در کشــور هایی مانند برزیل وقتی بیماری 
زیــکا آمد، موجی ایجاد کرد و بیماری های ناشــی از پشــه 

آئدس باید خیلی جدی گرفته شود.
به گفتــه وی بیماری تب دانگی چهار نوع دارد که اگر افراد 
به یک نوع از آن مبتلا شــوند، مصون می شوند و انواع دیگر 
قابل کنترل نیستند. این ویروس توسط پشه منتقل می شود 
و به تب اســتخوان شــکن معروف اســت و بیماری بسیار 

خطرناکی اســت؛ بنابراین نباید در این شرایط که همه گیری 
کرونا در کشور حاکم است، از این بیماری ها غافل شویم.

رئیســی افزود: این ویروس در لاســتیک های کهنه، مراکز 
تجمعی و در محل هــای مرطوب به ویژه در محل هایی که 

لوله کشی آب وجود ندارد، رشد می کند.

درحالی بارش ها در کشــور نسبت به میانگین 
بلند مدت حدود 25 درصــد کاهش پیدا کرده 
اســت که اطلاعات موجود نشــان می دهد که 
بیش از 20 استان در ایران با کم بارشی مواجه  

بوده اند.
به گزارش »صبح امروز« از مهر ماه تا آخر دی 
در کشــور 65.8 میلیمتر بارش داشتیم که این 
میزان نســبت به میانگین بلند مدت حدود 25 
درصد کمتر گزارش شــده است. بر این اساس 
بارش ها در کشــور نســبت به سال گذشته نیز 
بیــش از ۴۴ درصد کاهش یافته اســت علاوه 
بر این تا آخر دی ماه 25 اســتان با کم بارشی 

مواجه بودند.
بر اســاس اطلاعات مرکز ملی خشکســالی و 
مدیریت بحران سازمان هواشناسی از مهر ماه تا 
آخر دی ماه بارش ها در استان ایلام 30 درصد، 
خراسان رضوی 3۴ درصد، خراسان شمالی ۴3 
درصد، سیستان و بلوچســتان 85 درصد، کرمان 
۴8 درصــد و هرمــزگان 85 درصــد کمتر از 
میانگین بلند مدت بوده اســت. از سوی دیگر 
بارش ها در شش اســتان اردبیل، البرز، تهران، 
قــم، کهگیلویه و بویراحمد و یــزد در محدوه 

نرمال و کمی بیش از آن گزارش شده است.
هرچنــد که اســتان های گیــلان و مازندران 

از ابتدای ســال آبی زراعی تاکنون بیشــترین 
بارش ها را دریافت کرده اند اما در این دو استان 
نیز با کم بارشــی نسبت به میانگین بلند مدت 

مواجه هستیم.
مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان 
هواشناسی کشور پیش بینی کرده است که کم 
بارشــی در ایران تا اواخر بهمن ماه ادامه داشته 
باشــد این درحالیست که بهمن ماه زمان ورود 
سامانه های بارشــی از جنوب و جنوب غرب به 
کشور است و متاســفانه آنومالی بارش ها طی 

روزهای آینده نیز منفی خواهد بود.

روز گذشته صدای مهیبی از پتروشیمی بجنورد که در فاصله 17 
کیلومتری این شهر قرار دارد، شنیده شد که نشان از وقوع انفجار 
در این محل بود، اما خوشبختانه این حادثه خسارت جانی نداشته 
است.به گزارش »صبح امروز« به نقل از مهر روز گذشته صدای 
مهیبی از پتروشیمی بجنورد که در فاصله 17 کیلومتری این شهر 
قرار دارد شنیده شد که نشــان از وقوع انفجار در این محل بود.

در ابتدا روابط عمومی این کارخانه اعلام کرد که خوشبختانه این 
انفجار آســیب جانی نداشته و فقط به یکی از درام های آمونیاک 

آسیب رسیده است.
میزان خسارت در حال بررسی است

دقایقی بعد محمدعلی شــجاعی، اســتاندار خراسان شمالی پس 
از بازدیــد از محــل حادثه اظهار کرد: گزارشــات اولیه حاکی از 
آن اســت که بروز نقص فنی در سیســتم انتقال بخار آب سبب 
انفجار شده، اما تیم کارشناسی در حال بررسی است و امشب نیز 
جلسه ای برای بررســی علت حادثه تشکیل و گزارش قطعی آن 
اعلام خواهد شد. این حادثه خوشبختانه خسارت جانی نداشته و 
خســارت مالی هم در حال برآورد است.شجاعی با تاکید بر اینکه 
هیچ گونه نشت گاز وجود نداشته است، تصریح کرد: صرفاً انفجار 

در بخار آب بوده و همه مســئولان پای کار هستند که آب منبع 
تخلیه شــود و منبع مورد بازسازی قرار گیرد. اگر اشکال خاصی 
ایجاد نشــود تا 10 روز آینده بازسازی خط انتقال صورت خواهد 
گرفت تا کارخانه به مدار تولید آمونیاک و تولید سایر محصولات 

برگردد.
دود غلیظ آمونیاک نیست

غلامرضا عوض زاده، فرماندار بجنورد نیز گفت: ویلری که منفجر 
شده در ابتدای خط دیگ آمونیاک بوده ولی خوشبختانه به دیگ 
آمونیاک آسیبی نرسیده است. دود غلیظ بخار آمونیاک نبوده بلکه 
بخــار آب بوده و جای هیچ گونه نگرانی نیســت.زورمند، رئیس 
بهره برداری پتروشــیمی خراســان نیز بیان کــرد: قطع و وصل 
چندیــن باره گاز و عدم مدیریت فشــار گاز اســتان، باعث ورود 
آسیب جدی به یک تجهیز واحد آمونیاک پتروشیمی خراسان شد. 
یخ زدگی ناشی از قطعی گاز باعث شد یک تجهیز واحد آمونیاک 
در حین راه اندازی دچار ترکیدگی شــود. خوشبختانه این حادثه 
هیچ گونه خسارت جانی و جراحتی در پی نداشته و کارشناسان در 
حال بررســی میزان خسارت مالی آن هستند. عملیات راه اندازی 

بلافاصله پس از رفع ترکیدگی از سر گرفته خواهد شد.

نمودار کروناویروس در کشور پس از هفته ها صعودی شد؛

شروع موج چهارم کرونا در ایران؟
پس از گذشت 8 هفته، دوباره آمار فوتی های 
مبتلایان به کووید-19 در کشور وارد روندی 
اتفاقی که می تواند  افزایشی شــده اســت، 
هشــدارها را نسبت به شــروع موج چهارم 

بیماری از همیشه جدی تر کند.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« به نقل 
از خبر آنلایــن، این در حالی اســت که در 
هفته هــای گذشــته و روزهایی کــه میزان 
شیوع کروناویروس کاهش پیدا می کرد بارها 
مسئولان نسبت به امکان شروع موج چهارم 
بیماری در کشور هشدار دادند. چند روز پیش 
ایرج حریرچی، معاون کل وزارت بهداشــت، 
در این رابطه گفته بود: هرگونه عادی انگاری 
و بی احتیاطــی، می تواند به بروز موج چهارم 

فراگیری کرونا منجر شود.
او افزود: این اعلان ها صادقانه است و چیزی 
شبیه پیش بینی های هواشناسی است؛ با این 
تفاوت که در آن نوع پیش بینی، هیچ دخل و 
تصرفی نیست، اما در پیش بینی شیوع کرونا، 
تغییــر رفتارها بر نتایج آن تاثیرگذار اســت. 
روند نزولی فراگیری ثابــت کرده که باعث 
نگرانی است؛ متاسفانه در طرح هایی که اجرا 

می کنیم و نتایج موفقــی دارد، مردم بعد آن 
مقطع دچــار نوعی ســاده انگاری در رعایت 
دستورالعمل ها می شوند و در نتیجه چرخش 

ویروس از سر گرفته می شود.
اما آن طور که اعداد کرونا در کشــور نشان 
می دهنــد، با وجود این پیشــبینی ها به نظر 
می رســد هنوز تغییر رفتاری صورت نگرفته 
اســت و حتی روند نزولی، از حالت ثابت وارد 

حالت افزایشی هم شده است.
آمار مرگ

آمارهای اعلام شــده توسط وزارت بهداشت 
دربــاره وضعیت پاندمی نشــان می دهند که 
دیگر تعداد قربانیان ایــن بیماری مانند قبل 
کاهش پیدا نکرده اســت. بــه طوری هفته 
گذشــته به شــکل میانگین هر روز بیش از 
87 نفر در کشــور بخاطر ابتلا به کرونا فوت 

کردند. هفته گذشته این عدد 86 بود.
در مجموع از تاریخ 26 دی تا 2 بهمن، 613 
نفــر بخاطر ابتلا به کرونــا فوت کردند، این 
در حالی اســت که هفته پیش تعداد قربانیان 
کرونا 605 نفر بــود. این یعنی پس از حدود 
هفت هفته شــیب نمــودار قربانیــان کرونا 

در کشــور دیگر نزولی نیســت و حتی تعداد 
فوت شدگان بیشتر هم شده است.

متاســفانه ادامه این روند در هفته های بعدی 
می تواند منجر به شــروع موج چهارم کرونا 

شود.
آمار آن هایی که در خطر مرگ قرار گرفتند

خوشــبختانه این موضوع دربــاره آمار تعداد 
مبتلایان رخ نداده است. در هفت روز اخیر به 
طور میانگین هر روز 6101 نفر در کشــور به 

کرونا مبتلا شدند.
البته به نظر می رســد، گروه های سنی پایین 
در گروه مبتلایان جدیــد بیماری قرار دارند. 
زالی، فرمانده ســتاد مقابله با کرونای تهران، 
در ایــن رابطه گفته بود: »بازتوزیع جنســی 
بســتری های ما در بیمارستان ها به گونه ای 
شده که یک ســهمی از بستری ما که قبلا 
در مورد گروه های ســنی 5 تا 17 سال حتی 
تــا قبل از آذرماه بین 2/1 تا 2 درصد بود، در 
روزهای اخیر این عدد به 6 تا 9 درصد رسیده 
که نشــان دهنده این است که این عدد رو به 

افزایش است«.
مقایسه مجموع مبتلایان با هفته های گذشته 

نشــان می دهد که این عدد نسبت به هفته 
پیش کاهش ناچیزی داشته است، اما به طور 
کلی به نظر می رسد مجموع مبتلایان کرونا 
در ایــران در هفته های گذشــته تقریبا ثابت 

مانده است.
هشدار؛ افزایش بستری ها

اما خبر بد این که در این مدت تعداد مبتلایان 
کرونا که بستری شدند هم افزایش پیدا کرده 
است، موضوعی که می تواند منجر به افزایش 
فوتی ها در هفته های بعدی شــود. در حالی 
که هفته های قبلی تعداد بستری های روزانه 
به زیر 500 نفر هم رســیده بود، این عدد در 

تاریخ یک بهمن به 8۴0 نفر رسید.
در مجموع در هفدهمین هفته از ابتدای پاییز 
و موج سوم، تعداد بســتری ها به ۴283 نفر 
رسید، در حالی که هفته قبل تر 3965 نفر از 
مبتلایان بستری شــده  بودند. بر این اساس 
پس از هفته ها تعداد بستری های بیماری در 
کشور وارد روند افزایشی شده است. موضوع 
دیگری که نشــانه ای از شــروع موج چهارم 
بیماری اســت. بر این اساس به نظر می رسد 
پیش بینی برخی از مســئولان از شروع موج 

چهارم از نیمه دوم درست باشد.
زالی در همین رابطه گفته بود: افزایش تغییر 
در شاخص های مراجعان سرپایی گویای این 
نکته اســت که در صورت تکرارپذیری این 
روند، شــیوع موج چهارم از نیمه دوم بهمن 

پیش بینی می شود.
نرخ مرگ ومیر قربانیان کرونا در ایران

همچنین نرخ مرگ ومیر کرونا در کشور)درصد 
مبتلایان کرونا که فوت کردند( هم نسبت به 
افزایش  هفته های پیش حــدود 0.05درصد 

پیدا کرده است.
افزایش مناطق قرمز

این روند صعــودی نمودارهای کرونا در این 
باعث شــده اســت تا تعداد شهرستان هایی 
کــه در وضعیت قرمز قرار دارند هم نســبت 
بــه هفته های قبلی افزایش پیــدا کنند. 10 
شهر قرمز کشور در استان مازندران و شامل 
آمل، بابل، تنکابن، جویبار، رامســر، ساری، 
ســوادکوه، فریدونکنار، قائمشهر و نکا است. 
البته خوشــبختانه تعداد شهرهای نارنجی از 
30 به 23 کاهش و شهرســتان های آبی از  

192 به 252 افزایش پیدا کرده است.
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اکسپرسیونیسم؛
اضطراب انسان مدرن در جهان معاصر

رضا طوسی/ پژوهشگر فرهنگی
قســمت دوم| وفاداری به واقعیت به آن شــکلی که در رئالیسم و 

ناتورالیســم  وجود دارد در اکسپرسیونیسم معنی ندارد. چرا که 
در نگاه ایــن مکتب محدود کردن واقعیــت به عینیت های 
ملموس و محســوس به مفهوم نادیده گرفتن معنای پنهان 
آنها در پسَِ ظواهر عادی اســت. به قول » برتولت برشت » 
که درخشــانترین چهره تئاتر اکسپرسیونیستی است و از آن 

»درامی« بوجود آورد که به نیازهای عصر پاسخ می گفت، برای 
یافتــن معنای هر چیزی، آن را نه عــادی که باید غیر عادی دید. 

زیــرا آدمیان تا زمانی که با چیزی در آمیخته اند و طبیعی و عادیش می پندارند هرگز توانایی 
تغییر آن را ندارند.

 تئاتراپِیک یا تئاتر روایی و یا به تعبیری تئاتر حماسی مبتنی بر عدم ارتباط حسی و عاطفی 
مخاطــب و اثــر و جایگزین کردن آن با رابطه فکری و عقلانی اســت  که از طریق بیگانه 
سازی یا همان فاصله گذاری نقش و بازیگر از یک طرف و صحنه و تماشاگر از طرف دیگر 
اجرایی می شود. در تئاتر روایی چون بازیگر عواطف را بازی نمی کند بلکه آن نشان می دهد 
برای انتقال حِس باید از اغراق اســتفاده کند. در صحنه آرایی هم ما با یک تئاتر رئالیستی و 
واقع گرا مواجه نیســتیم و امکانات صحنه، انتزاعی و نمادین اســت و به عنوان یک کاراکتر 
زنده عمل می کنند. مثلا در نمایش تعزیه که یک تئاتر روایی و اکسپرسیونیستی است، لباس 
سبز و قرمز نشانه ای از اولیا و اشقیاست و حضور«تشت« نمادی از رود فرات و ... همه چیز 

روی صحنه زبان دارند و حرف می زنند.
هدف تئاتر برشــت نه تحریک احساســات و عواطف و هیپنوتیزم کردن مخاطب بر اساس 
آموزه های تئاتر ارســطویی که فعال کردن ذهن و خِرد و اندیشه او درقضاوت واقعه ای است 
که روی صحنه می گذرد. به کمک تئاتر برشت می توان افکار تماشاگر را در قضاوت و داوری 
به تحرک وا داشت و آن را دگرگون ساخت. نه اینکه با تحریک احساسات و عواطف، قدرت 
اندیشه و داوری او را فلج کرد و فریبش داد و این کار با تکنیک »فاصله گذاری« امکان پذیر 
است.  آدم ها تا با چیزی در آمیخته اند و طبیعی و عادیش می پندارند، هرگز توانایی تغییر آن 
را ندارند و همین که از آن جدا گشــتند و از فاصله ایی که به عقل امکان داوری می دهد به 
آن نگاه کردند می فهمند که هیچ حقیقت جاویدی وجود ندارد و هیچ چیز ساکن و بی حرکت 

نیست وآنچه ساکن نیست، تغییر پذیر است.  
هر چیزی را که معمولی و عادی است، غیر عادیش بیابید. زیر پوشش امور روزانه، ناگفتنی ها 

را آشکار کنید. در پس هر قاعده جاری، بیهودگی را باز شناسید
بر کوچکترین حرکت با بد گمانی بنگرید، هر چند ظاهرش ســاده باشد. سُنت مرسوم را به 

سادگی نپذیرید. در برابر حوادث هر روزه نگویید: »طبیعی است« 
در عصری که آشــفتگی  فرمانروا و خون روان است و خودسری جای قانون را می گیرد. در 
عصری که خودکامگی قدرت قانون به خود می گیرد و آدمیان نا آدم می شوند. هرگز نگویید: 

»طبیعی است«تا هیچ چیز تغییر ناپذیر شمرده نشود. 

معرفی داوران بخش »سرباز انقلاب« 
جشنواره تئاتر فجر

نصــرالله قادری، امیرحســین 
شــفیعی و حســین ذوالفقاری 
آثار راه یافته بــه رقابت بخش 
ویژه »ســرباز انقــلاب« را در 
بخش نمایش های خیابانی سی 
و نهمین جشــنواره تئاتر فجر 

داوری می کنند.
روزنامــه »صبح  گــزارش  به 

امروز« و به نقل از روابط عمومی سی ونهمین جشنواره تئاتر فجر، داوران بخش ویژه »سرباز 
انقلاب« سی و نهمین جشنواره تئاتر فجر معرفی شدند.

 نصرالله قادری، امیرحســین شفیعی و حسین ذوالفقاری مســئولیت داوری آثار راه یافته به 
بخش ویژه »سرباز انقلاب« را در بخش مسابقه نمایش های خیابانی سی و نهمین جشنواره 

تئاتر فجر برعهده گرفته اند.
مدیریت بخش ویژه »ســرباز انقلاب« در سی و نهمین جشنواره تئاتر فجر را سامان خلیلیان 

برعهده دارد. این بخش با حضور 1۴ اثر از شهرهای مختلف میزبان مخاطبان تئاتر است.
ســی و نهمین جشنواره تئاتر فجر به دبیری حسین مسافر آستانه 11 تا 20 بهمن 99 برگزار 

می شود. نشانی سایت جشنواره www.fitf.ir است. 

جشنواره کن به تعویق می افتد 
جشــنواره فیلم کــن به زودی 
به صــورت رســمی از تعویق 
برگــزاری هفتــاد و چهارمین 
دوره این رویداد سینمایی تا ماه 

جولای خبر خواهد داد. 
روزنامــه »صبح  گــزارش  به 
امــروز« و به نقــل از ورایتی، 
به  کن  مســئولان جشــنواره 
برگزاری  جدیــد  تاریخ  زودی 
این جشنواره را در سال 2021 
اعلام خواهند کرد؛ جشنواره ای 
که سال گذشته به دلیل بحران 
جهانی کرونا پس از چند بار به 
تعویق افتادن درنهایت لغو شد. 
با تغییر تاریخ جشنواره کن، این 

رویداد مهــم به احتمال فراوان در ماه جولای برگزار خواهد شــد چرا که در ماه های بعدی 
احتمال تداخل تاریخی با جشــنواره های مهمی چون ونیز و تورنتو وجود دارد که در ماه های 

اوت و سپتامبر برپا خواهند شد.
 »تیــری فرمــو« مدیر جشــنواره کن نیــز در مصاحبه ای با یــک روزنامه فرانســوی از 
احتمــال تمدیــد تعویق جشــنواره کن برای رســیدن فیلم هــای با کیفیت به جشــنواره 
 خبــر داده کــه بــه دلیــل همه گیــری کرونــا مراحل ســاخت آن ها بــا تاخیــر روبه رو

 شده است. 
پیش تر اعلام شده بود جشنواره کن 2021 در ماه ژوئن برگزار خواهد شد اما قرار است رویداد 
کن لاینز که بازار سالانه آگهی و تبلیغات است طبق روال سال های گذشته در این ماه برگزار 

شود و جایی برای برپایی جشنواره کن نخواهد بود. 
جشنواره بین المللی فیلم برلین که ســالانه در ماه فوریه برپا می شود نیز چندی پیش اعلام 
کرد دوره آتی خود را در ســال 2021 در دو مرحله برگــزار خواهد کرد که با نمایش آنلاین 
فیلم ها برای اهالی سینما و رسانه در مارس و نمایش عمومی آثار در ماه ژوئن همراه خواهد 

بود. 
جشنواره کن سالانه میزبان ۴5 هزار نفر از اهالی سینما و مخاطبان سینمایی است که از این 

میان ۴500 نفر را روزنامه نگاران از سراسر جهان تشکیل می دهند. 
جشــنواره کن هم اکنون میزبان پذیرش آثار برای دوره هفتاد و چهارم خود اســت و آخرین 
مهلت ارســال آثار برای فیلم های دانشــجویی )15 فوریه، 27 بهمن(، فیلم های کوتاه )اول 
مارس، 11 اسفند( و فیلم های بلند )5 مارس، 15 اسفند( خواهد بود.                                                          

یادداشت

خبر

2 فیلم جدید از ۴ بهمن در سینماهای »هنروتجربه« روی پرده می روند

مهران رجبی با مرجانه گلچین و حمید لولایی همبازی شد

با بازگشــایی ســینماهای سراسر کشــور، اکران فیلم های 
»هنروتجربه« از سر گرفته شده و همچنین 2 فیلم جدید به 

اکران »هنروتجربه« اضافه شدند.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، 2 فیلم 
سینمایی »بزرگراه« به کارگردان فرناز امینی و »پارمیدا« به 
کارگردانی آرش ســنجابی به ترتیب از چهارم و ششم بهمن 
ماه اکران خود را در سینماهای »هنروتجربه« آغاز می کنند.

»بزرگراه« به کارگردان فرناز امینی و تهیه کنندگی سیدامیر 
ســیدزاده و »پارمیــدا« بــه کارگردانی آرش ســنجابی و 
تهیه کنندگی سعید اردهالی 2 فیلم سینمایی جدیدی هستند 

که به ترتیب از روزهای شــنبه ۴ بهمن و دوشــنبه 6 بهمن 
ماه اکران خود را در سینماهای »هنروتجربه« آغاز می کنند.

این 2 فیلم به صورت همزمان در تهران و شهرستان ها روی 
پرده سینماهای »هنروتجربه« می روند.  

در خلاصه داستان فیلم سینمایی »پارمیدا« آمده است:
»بینی و بین الله من خودم چیزی ندیدم... حالا خاک براش 
خبر نبره اما شــنیده بودم خرابه!... نــه ازون خرابای بیخود؛ 
نه اصلن خرابیش پیدا نبود. شــایدم پشت سرش چو انداخته 
باشن. گاهی یه پراید ســفید سرگذر پیاده ش می کرد ولی 
در کل چیزی ندیدم. حــالا اینکه چرا و چه جوری خفه ش 
کردن یه بحث دیگه س. آخه آدم خراب ام باشــه که نباید 

خفه ش کرد«شاهرخ استخری، محمدرضا هدایتی، کامران 
تفتی، لیندا کیانی، تینا آخوندتبار، عمار تفتی، رضا رویگری، 
علی اســتادی، روزبه حصاری، ابراهیم عزیزی، شراره رخام، 
شیما مرزی، لیلا بوشهری، بهزاد خداویسی، نازنین کریمی و 

بورژین عبدالرزاقی بازیگران »پارمیدا« هستند.
همچنیــن »بزرگراه« روایتگر زنی ورزشــکار اســت که در 
آستانه مســابقات جهانی تصمیم به اقدامی عجیب می گیرد 
و در این مســیر با دو نفر همراه می شود و ما را شاهد روایت 

زندگی آدم ها و حوادث مختلف می کند.
مجید واشــقانی، شــبنم قلی خانی، مه لقــا باقری و محمد 

شماعیان بازیگران فیلم سینمایی »بزرگراه« هستند.

بـه تازگـی مهـران رجبـی، سـیما مطلبـی و آرزو ابـی 
زاده بـه پـروژه »بوتیمار« اضافه شـده و مقابـل دوربین 

رفته انـد.
بـه گـزارش روزنامـه »صبح امـروز« و به نقل از ایسـنا، 
تصویربـرداری قسـمت های پایانـی سـریال »بوتیمـار« 
در مازنـدران و کنـار دریاچـه آویـدر، جنـگل های سـی 

سـنگان و دریـای خـزر انجـام خواهـد گرفت.
نیمـه بهمـن ماه گـروه عوامـل و بازیگران برای شـروع 

سـریال  آغازیـن  قسـمت  تصویربـرداری شـش  ادامـه 
بوتیمـار بـه تهـران مـی آینـد تـا ایـن مجموعـه بـرای 

نـوروز 1۴00 شـبکه سـه سـیما آمـاده پخـش شـود.
لولایـی،  حمیـد   : از  عبارتنـد  سـریال  ایـن  بازیگـران 
رجبـی،  مهـران  هاشـمی،  هدایـت  گلچیـن،  مرجانـه 
اشـکان اشتیاق، سـاناز سـماواتی، علی صبوری، علیرضا 
درویـش، سـپند امیـر سـلیمانی، سـیما مطلبـی، سـارا 
مقربـی، نـدا کوهـی، آرزو ابـی زاده، دانیـال جعفـری و 

سـامی غریبـی، ....و بازیگـران بومـی و باسـابقه تئاتـر 
مازنـدران عبارتنـد از: سـلمان خطـی، ملیحـه بقایـی، 
حسـین توهمـی، سـید احمـد رضـوی، مهـدی هـادی 
زاده، صاحـب حسـینی، سـید عبـاس حسـینی، شـیرین 
مجتهـدی، مجتبـی امـدادی، قدیـر شمشـیری، شـایان 
خانپـور، سـید حسـین حسـینی، نـواب صادقـی، مهنـاز 
احمـد  فـلاح،  اسـماعیل  کاشـفی،  بهـزاد  سـالاری، 

صلاحـی، مریـم محمـدزاده، ثایـر سـالار، و                                                          

اعتراف بازیگران پشت دوربین
 ســینما و به ویژه عرصه 
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برای  همواره  بازیگری 
ســینما،  دوستداران 
تماشــاگران خاص و 
عــام، منتقدان و حتی 
چنــدان  کــه  آن  هــا 
حرفه ای  ســینمارو های 
نیستند و اخبار سینما را از 
طریق روزنامه ها، مجلات 
سینمایی  ســایت های  و 
می کننــد؛  پیگیــری 
حاشــیه های خواندنی، جذاب و گاه عجیب و 
غریبــی دارد. یکی  از این موارد که بیشــتر 
کانون توجه رسانه ها قرار می گیرد و گاه نیز 
حاشــیه ساز می شــود، ناگفته های شخصی 
کارگردانان، بازیگران و اهالی ســینما درباره  
موقعیت حرفه ای، فیلم ها و نقش هایی است 
که ایفاگر آن ها بوده اند. اگرچه برخی شــان 
دوست دارند این ناگفته های شخصی پنهان 
بمانــد ولی خواســته یا ناخواســته در نقل 
قول های دیگران یا اظهارنظر های خودشان 
رسانه ای  شده و کنجکاوی دوستداران سینما 
را برمی انگیــزد. آن ها  نیز در مواجهه با این 
موارد گاه بدون ایجاد موقعیت هایی حاشــیه 
ســاز و کاملا خودخواســته به صراحت در 
نشریات، رسانه های دیداری و شنیداری ، با 
لحنــی اعتراف آمیــز درباره آن ها ســخن 
می گویند. گزیده ای از ایــن موارد گواه این 
ادعاســت که » آفتاب همیشــه پشــت ابر 

نمی  ماند.«
حاتمی کیا مخالف حضورم در فیلم بود

پس از گذشــت بیش 
از دو دهه از ســاخت 
»آژانــس  فیلــم 
رضــا  شیشــه ای« 
این  در  کــه  کیانیان 
فیلم علاوه بر بازیگری، بازیگردان هم بوده 
اســت در گفــت و گویی اعتــراف کرد که 
ابراهیم حاتمی کیا نخســت مخالف حضور 
وی در »آژانس شیشــه ای« بوده است. رضا 
کیانیان گفته اســت: تا پیش از بازی در فیلم 
»آژانس شیشــه ای« آن قدرها در ســینما 
معروف نبودم. آتیلا پسیانی همیشه در گروه 
حاتمی کیا برای انتخاب بازیگر و بازیگردانی 
حضور داشــت ولی آن سال قرار بود یکی از 
تئاترهایش را به یک کشــور خارجی ببرد و 
نمی توانســت بــا گــروه ســازنده »آژانس 

شیشــه ای«همراهی کنــد. پســیانی مرا به 
حاتمی کیا معرفی کرد. وی وقتی با راهنمایی 
های پسیانی مرا شــناخت، مخالفت کرده و 
گفته بــود: » نمی خواهــد  او را بیاوری، او 
فیلسوف است. حوصله بحث ندارم که او یک 
سری بحث کند و من هم جوابش را بدهم.« 
آتیلا پســیانی هم منکر ادعای وی مبنی بر 
فیلسوف بازی من شــده و اظهار کرده بود: 
»رضــا کیانیــان این شــکلی نیســت. من 
سال هاست که با او رفیق هستم«. پس از آن  
ابراهیــم حاتمی کیــا پذیرفت کــه من در 

»آژانس شیشه  ای« بازی کنم.
احساس کردم از فضای سینما عقب 

هستم
بازیگر  لیلا حاتمــی  
محبوب سینما نیز گاه 
فراوانی  حاشیه های  با 
مواجه شــده است که 
شاید اوج این حواشی 
در پشــت صحنه فیلم »رگ خواب« ساخته 
حمید نعمت ا... و در مواجهه با اهالی رســانه 
رخ داد. وی در گفت و گو با جواد طوســی به 
موضوعاتی اشاره و اعتراف کرده است: »من 
برعکس همسرم علی مصفا، هیچ اخباری را 
دنبــال نمی کنم و عکســی نمی بینم.« لیلا 
حاتمی با بیان این که پس از همکاری با یک 
فیلم اولی، با موج جدیدی از فیلمســازهای 
خوب روبه رو شده، بیان کرده است: »وقتی 
بچه ها سر فیلم برداری از جشنواره می آمدند و 
اســامی فیلم ها و کارگردان ها را می گفتند، با 
موج جدیدی از فیلمســازهای خوب روبه رو 
شــدم و با خودم گفتم: » ای بابا من این جا 
برای خودم ســرم را کرده بودم توی کوزه و 
داشــتم چرت و پرت بازی می کــردم. دقیقاً 
احســاس کــردم از ایــن فضا عقبــم. من 
نمی گویــم کار همه فیلم  اولی ها شــاهکار 
است؛ اما همین که یک موج جدید راه افتاده 
خیلی خوب اســت؛ یعنی من که یک موقعی 
خودم را جلو تر از ســینمای ایران می دیدم، با 
چنین اتفاقی احساس می کنم چقدر سینمای 

امروز ایران رو به جلو است.«
با ازدواج فرصت های خوبی را 

از دست دادم
درباره  نعمتی  آناهیتا 
با  مشــترک  زندگی 
ابوالفضل پورعرب که 
اکنــون چند ســالی 

است از وی جدا شــده است سخن گفته و 
اعترافات جالبی بیان و تصریح کرده است: 
»خیلی ها ادعا می کنند آناهیتا نعمتی پس از 
ازدواجش بازیگر شــد. در صورتی که اصلا 
این گونه نیست و این تصور اشتباهی است. 
من پیش از ازدواج با پورعرب کار می کردم 
و پیشنهادهای خوبی داشتم و حتی به خاطر 
ازدواج، فرصــت همکاری با چند کارگردان 
مشهور را هم از دست دادم. دقیقا زمانی که 
ازدواج کردم دیگــر کار نکردم. اگر ازدواج 
نمی کردم، الان مســیر دیگری را در مسیر 
کاری و حرفــه ای ام پیش می گرفتم و صد 
درصــد هــم پیشــرفت می  کــردم. چون 
پیشــنهادهای عالی از کارگردان های خوب 
داشــتم. ولی آن زمان همســرم )پورعرب( 
دوست نداشت کار کنم. تنها کاری که فقط 
همــان اوایــل ازدواج انجام دادم ســریال 
»مســافر« بود که خود ایشــان هم در آن 

حضور داشتند .«
می خواستم »پفک نمکی« سینمایی 

بسازم
حقیقــی  مانــی 
بازیگری  کارگردان و 
»اژدها  فیلــم  با  که 
وارد می شــود« بــه 
شدت مورد سوءتفاهم 
قرار گرفت، در گفت  و گویی به صراحت به 
فانتزی بودن روایت این فیلم اعتراف کرده 
و حتی داســتان این فیلمش را »خزعبل« 
خوانده است. مانی حقیقی درباره فیلم » 50 
کیلو آلبالو « که با فروش خوبی در گیشــه 
سینماها مواجه شــد، به صراحت از تلاش 
برای تولیــد یک فیلم »توخالی« حرف زده 
اســت. او ابایی نــدارد از این که فیلمش را 
»پفــک نمکی« بدانــد. وی اعتراف کرده 
است: »آدم خوش  بین و ساده  دلی مثل من 
انتظار ندارد فردی تحصیل  کرده و باشــعور 
که در سالن سینما فیلم می بیند، تا این حد 
آمادگــی پذیرفتــن چنیــن خزعبلی یعنی 
»اژدها وارد می شــود« را داشــته باشد. در 
مورد »50 کیلو آلبالو « هم دلم می خواست 
ببینم آیا می توانم فیلمی معادل ســینمایی 
»پفک نمکی« بسازم؛ چیزی خالی از معنا، 
خالی از هویت و خالی از سلیقه.  نتیجه اش 
فیلمی شــد که به نظرم مناسب گروه سنی 
1۴ تا 20 سال است و تا این لحظه موجب 
شده است به اندازه یک عمر کار حرفه  ای در 

سینما فحش بخورم. به نظرم معامله خطیر 
و جالبی بود!«

با کارگردان اختلاف نظر شدید داشتم
 باران کوثری که قرار 
اقتبــاس  در  بــود 
سینمایی »خشکسالی 
بــه  دروغ«  و 
پــدرام  کارگردانــی 
علیزاده بــازی کند، ازحضــور در این کار 
انصراف داد و پگاه آهنگرانی جایگزین وی 
در این فیلم شد. این اتفاق در حالی رخ داد 
که برخــی منابــع، دلیل ین انصــراف را 
درگیــری باران کوثری با پــروژه »دندون 
طلا«ی داوود میرباقری دانســتند. ولی این 
بازیگر بــه صراحت به موضوعــی در این 
خصوص اعتراف کرد و گفت: »این خبر که 
من به دلیل همزمانی پروژه »دندون طلا« 
با فیلم »خشکســالی و دروغ«، از بازی در 
این فیلم انصراف داده ام، کاملا اشتباه است. 
دلیــل انصراف من به هیچ  وجه همزمانی با 
هیچ پــروژه ای نبــوده اســت. زمانی که 
انصرافم از پروژه »خشکســالی و دروغ« را 
بــرای کار میرباقری  اعلام کردم، هنــوز 
قرارداد نبســته بودم.  نزدیــک به یک ماه 
پیش از  تولید »خشکسالی و دروغ« از این 
ایــن پروژه انصراف دادم. چون به این نکته 
رسیدم که همکاری با این کارگردان نتیجه 
خوبی نخواهد داشــت. علت کناره گیری ام 
اختــلاف نظر شــدید بــا پــدرام علیزاده، 
کارگردان این فیلم بــود اما آنها به دلایلی 
ترجیح دادند آن را رسانه ای نکنند. هرچند از 
ابتدا هم دلیل حضور من در این فیلم، متن 
و آقای یعقوبی بــود. من این نقش را بارها 
اجرا کرده  ام و هنوز هم دوســت دارم آن را 
بــازی کنم. اما ســینما فضــا و اقتضائات 
دیگری دارد و ترجیح می  دهم در سینما با 

شرایط دیگری کار کنم.«
بازی به عنوان سیاهی لشکر 

در یک سکانس
توســلی  هانیــه 
بازیگــری کــه این 
ســینمای  در  روزها 
اســت،  پرکار  ایران 
کرده  جالبی  اعتراف 
اســت. توسلی در گفت و گو با امیر جعفری 
در مجموعه »عقاید یک آکتور سینما« گفته 
اســت: »از نوجوانی آثار بهــرام  بیضایی را 

مطالعه می کردم. بیضایی را دوست داشتم و 
دارم. نخستین باری که تهران آمدم به دفتر 
آقای بیضایی رفتم. آن زمان ایشان در حال 
پیش تولید فیلم »ســگ کشی« بودند. من 
هم این افتخار را داشتم که در سکانسی از 
این فیلم از جلوی دوربین رد شوم!« توسلی 
تصریح می کند: » با عشق و علاقه شخصی 
به عنوان سیاهی لشکر، در یک سکانس از  
فیلم »سگ کشــی« بهرام بیضایی جلوی 
دوربین رفتم. در سکانســی که خانم مژده 
شمسایی در هتل به طرف فردوس کاویانی 
حرکــت می کنند به عنوان یک مســافر از 
جلوی دوربین گذشــتم. امــا از آناهید آباد 
دســتیار جناب بیضایی خواستم تصویر نیم 
رخ من گرفته شــود. چون می خواســتم در 
آینده بازیگر شوم و خوب نبود چهره کاملم 

مشخص شود.«
کلی نقش بازی کرده  ام که برایشان تره 

هم خرد نمی کنم
گفت  در  بهداد  حامد 
وگویی درباره یکی از 
مجیــد  فیلم هــای 
اعتــراف  مجیــدی 
اســت.  کرده  جالبی 
وی پــس از حضــور در گردهمایــی یک 
موسســه حمایت از کودکان گفته اســت: 
»خاطرم هســت زمانی که جناب مجیدی 
فیلم »بچه های آســمان« را ساخت، جایی 
گفته بودم آقای مجیدی! مشکل بچه  های 
ما دیگر لنگه کفش و یک تکه نان نیست، 
اما با دیدن موقعیــت این کودکان می بینم 
هنوز مشکل خیلی از بچه های ما همان یک 
لنگه کفــش و حتی همان یــک تکه نان 
است.« بهداد اعترافات عجیب دیگری هم 
کرده است ازجمله این که »چند سالی است 
به این نتیجه رسیده ام برای انجام هر کاری 
باید مشــورت کنم.« یــا »کلی نقش بازی 
کرده ام که برایشــان تره هم خرد نمی کنم؛ 
نقش هایی کــه یک بازیگر فقط برای امرار 
معاش بــازی می کند و خودش هم می داند 
اتفاقــی برایش محســوب نمی شــود.« یا 
»نتوانستم به پیشنهاد علی مصفا برای بازی 
در نقــش کوتاهی در فیلمــش »پله آخر« 
جواب رد به ایشــان دهــم. گفتم این همه 
نقش های کوتاه ناموفق بازی کردم می روم 
ایــن را هم بازی می کنم، شــاید این یکی 

موفق باشد.«
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پارک بانوان وکیل آباد با طرحی صخره ای و 
همسو با طبیعت در حال احداث است

شــهردار مشــهد گفت: پارک 
بانوان وکیل آباد تا پایان سال به 
شکلی مدرن و زیبا در فضایی به 
وسعت پنج هزار و 800 متر مربع 
با طراحی صخره ای و همســو 
با طبیعت و درختان کهنسال و 
تاریخی بوســتان وکیل آباد، ان 

شاالله به بهره برداری می رسد.
به گزارش صبح امروز محمدرضا 
اینستاگرامی  پســت  در  کلائی 
خود دربــاره احداث پارک بانوان 
نوشته اســت: »حدود 13 سالی 

است که احداث پارک بانوان در برنامه های مدیریت شهری مشهد جای گرفته است اما همچنان 
برای همه شــهروندان خانم در نقاط مختلف شــهر، پارک بانوان در دسترس نیست. تلاش ما 

افزایش تعداد این بوستان های ویژه است.
تا چهار سال گذشته فقط هشت پارک ویژه بانوان در شهر مشهد وجود داشت که خوشبختانه با 
تلاش همکاران در معاونت خدمات شهری شهرداری مشهد و با حمایت اعضای شورای اسلامی 

شهر مشهد طی این مدت، ساخت و تجهیز چهار پارک جدید در دستور کار قرار گرفته است.
خوشبختانه بوستان های طرق، امید و بهار در این مدت مورد بهره برداری قرار گرفته اند و پارک 
بانوان وکیل آباد نیز تا پایان سال به شکلی مدرن و زیبا در فضایی به وسعت پنج هزار و 800 متر 
مربع با طراحی صخره ای و همسو با طبیعت و درختان کهنسال و تاریخی بوستان وکیل آباد، ان 

شاالله به بهره برداری می رسد.
البته احداث مســیر ویژه دوچرخه وزمین تخصصی تنیس و زمین های چندمنظوره روباز برای 
ورزش های توپی و مســیر پیاده روی نیز در این بوســتان پیش بینی شــده و در اختیار بانوان 

همشهری ما قرار خواهد گرفت.
موضوع مهمی که درباره احداث بوستان اختصاصی بانوان در سطح شهر در نظر گرفته می شود، 
این است که بتوانیم فضایی را برای تفریح و سرگرمی بی دغدغه شهروندان خانم ایجاد کنیم تا 

مطابق میل خود ساعاتی را به خوشی سپری کنند.
درباره پارک بانوان بوستان پارک ملت نیز باید این نکته را اضافه کنم که ما با توجه به محدودیت 
هایی که بانوان در این بوســتان داشتند، توسعه 18 هزار مترمربعی را در دستور کار قرار داده ایم 
تا با اضافه شــدن مسیر پیاده روی و فضای بازی کودکان، مادران و خانم های بزرگواری که به 
پارک بانوان ملت مراجعه می کنند، دیگر دغدغه محیط بازی برای فرزندان خود را نداشته باشند.
این خبر خوش را نیز باید اعلام کنم که به امید خدا عملیات اجرایی سیزدهمین پارک اختصاصی 
بانوان در مشهد را به زودی در بوستان نصرت آغاز خواهیم کرد و تا قبل از مرداد ماه 1۴00، به 
بهره برداری می رسد تا اهالی شریف محله امیرآباد و پورسینا نیز بتوانند از این فضای اختصاصی 

استفاده کنند«

بازآفرینی برای حذف نقش اجرایی شهرداری 
و واگذاری امور به مردم است

کمیســیون  رئیس  نایــب 
اسلامی  اقتصادی شــورای 
شــهر مشــهد بــر تجمیع 
تلاش ها و برنامه های اجرایی 
شهرداری و دفاتر تسهیلگری 
برای اجرای چند پروژه نمونه 
ثامن  منطقه  در  اقتصــادی 
با هدف ترغیــب مالکان و 
به مشارکت  ساکنان منطقه 

در بازآفرینی تاکید کرد.
نــوروزی در جلســه  احمد 
کمیتــه نظارتی شــماره ۴ 
شــورای شــهر مشــهد با 

موضوع بررسی مشــکلات دفاتر تسهیلگری منطقه ثامن با بیان اینکه همیشه بر اجرای طرح 
بازآفرینی و بهسازی بافت پیرامون حرم امام رضا)ع( با مشارکت مردم تاکید داشتیم، گفت: همواره 
تلاش ما بر بازگرداندن حیات مردم به منطقه بوده و بیشترین کار اجرایی در ره باغ ها، کوچه ها 

و معابر انجام شده است.
وی با تاکید بر اینکه دفاتر تسهیلگری برای ارتباط با مردم و ارتباط بین کار و زندگی راه اندازی 
شدند، افزود: اگر نتوانیم پروژه های نمونه در دفاتر راه اندازی کنیم پروژه بازآفرینی و دفاتر توسعه 
محله عقیم خواهد ماند لذا امور دفاتر در اولویت شورا است. در منطقه ثامن، 5 دفتر برای 6 محله 
راه اندازی شده و برای تسریع در اجرای برنامه ها، شنوای حرف دفاتر و مشکلات برای رفع آنها 

هستیم.
رئیس کمیته نظارتی شماره چهار شورای شهر مشهد با بیان اینکه در تقابل با مردم باید به ادبیات 
عامه رســید تا بتوانیم ایشان را به مشــارکت ترغیب کنیم، ادامه داد: عمده پروژه های مشهد و 
سازندگان که نقش اصلی ساخت و ساز در مشهد را دارند روی زمین های 300 تا 500 متری کار 
اجرا می شــود و لازم نیست برای پروژه های مفید سراغ اراضی بزرگ رفت. باید مردم را توجیه 
کنیم که با تجمیع سه یا چهار زمین صد متری و کاهش پله ها و فضاهای عمومی تا چه میزان 
می توان بر ســود پروژه اضافه کرد. البته برای یافتن راهکار مناسب باید مشکلات را به رسمیت 

شناخته و در مورد آنها بحث کنیم.
به گفته نوروزی، مهم گ ترین نکته کار با مردم ســرعت عمل در پاسخگویی است و اگر زمان 
زیادی برای این موضوع صرف شــود مردم از مشــارکت منصرف می شوند. بزرگترین محرک 
اقتصادی برای حضور مردم منفعت اقتصادی است. اگر دو پروژه نمونه سود آفرین با سرعت در 

منطقه انجام شود ابعاد تبلیغاتی و اثر مثبت فراوانی خواهد داشت.
رییس کمیته نظارتی شماره ۴ شورای شهر مشهد خاطرنشان کرد: اگر به قدرت مردم باور داشته 
باشیم هر غیر ممکنی ممکن خواهد شد. اولین بار که گروهی برای مذاکره با مردم منطقه ثامن 
اقدام کردند، برخوردهای بسیار بدی را شاهد بودیم اما با همین شرایط از مشارکت 20 درصدی 
به 70 درصد رسیدیم. ادبیات اقتصادی در ساخت مسکن در بافت ناکارآمد چندان جایگاهی ندارد 
و مسایل دیگری در این حوزه اولویت دارد. ضمن اینکه در کشور ما تورم حرف اصلی را میزند و 
سود مسکن از تورم حاصل می شود. به خاطر داشته باشیم ایده اولیه بازآفرینی محلات ناکارآمد، 
مشارکت دفتر توسعه محله در سرمایه گذاری و جذب سرمایه گذار بود و تولید درآمد پس از به 

ثمر رسیدن پروژه ها حاصل می شود.
نوروزی، ثامن را بهترین منطقه ایران دانســت که هیچگاه رکود نداشته و ندارد چرا که همیشه 

مشتری داخلی و خارجی در آن حضور دارند.
وی اضافه کرد: تلاش اصلی ما محور قرار گرفتن مردم و خروج شــهرداری از چرخه کار است. 
دفاتر نماینده مدیریت شــهری هستند و باید در مورد طرح تفصیلی پیشنهادی توسط شهرداری 
منطقه توجیه شــوند. همه باید دنبال راهی باشیم که کار پیش رفته و موانع برطرف شود. برای 

تسریع در روند کار نیز شهرداری ثامن باید قراردادهای دفاتر و حق  الزحمه ها را بررسی کند.
نایب رئیس کمیســیون اقتصادی شورای شهر مشهد یادآور شــد: در دوره اول شورای شهر 
مشهد، آقایان آخوندی و حناچی و حجت سمتهای اجرایی در دولت داشتند و وقتی شهرداری 
تصمیم گرفت مطالعه طرح را به وزارت مســکن بســپارد توسط این آقایان طرح تایید شد و 
گفتند افتخار ایران خواهد شــد. اما در دولت آقــای روحانی همین افراد به همان طرح انتقاد 
می کردند. امروز نیز در خصوص طرح ویژه پیشــنهادی برای منطقه ما معتقدیم روال طراحی 
و تصویب غیر قانونی اســت و نباید مدیریت شهری از عرصه تصمیم گیری دراین خصوص 
حذف شــود. ضمن اینکه تعیین مصادیق منابع حقوق مکتسبه باید از مهم ترین اولویت های 
طرح ویژه قلمداد شــود و در صورت تعیین این مهم، مدیریت شهری مشهد با هر تغییری در 

طرح گذشته موافقت می کند. 
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رییس گروه پدافند غیرعامل و پیشگیری از بحران شهرداری مشهد از آماده باش کامل 
ستاد مقابله با بحران شهرداری مشهد در پی هشدار نارنجی هواشناسی مشهد خبرداد.

به گزارش صبح امروز، وحید اکلملی با بیان این خبر اظهار کرد: پیرو هشــدار نارنجی 
هواشناســی استان و جلسه ای که در استانداری خراسان رضوی برگزار شد، بلافاصله 

پس از برگزاری ساعت 15 ، ستاد پیشگیری از بحران شهرداری مشهد تشکیل شد.
وی افزود: در این ستاد کلیه نمایندگان بحران شهرداری مشهد حضور داشته و صورت 
جلســه ای مبنی بر آماده باش کامل نیروهای خدماتی، مناطق و سازمان ها تنظیم و 

اعلام شد.
رییس گروه پدافند غیرعامل و پیشگیری بحران شهرداری مشهد بیان کرد: همچنین 

نیروهای داوطلبین دوام ثامن نیز از روز گذشته تا به امروز ظهر در بحث رصد کنار همکاران شهرداری قرار گرفتند و موارد خطری 
ثبت و اخطاریه های لازم صادر شد علاوه بر این موارد قابل مشاهده نیز رفع خطر شدند.

اکلملی گفت: در حال حاضر ستاد مقابله با بحران شهرداری مشهد آماده باش 2۴ ساعته است.

مدیرعامل سازمان عمران شهرداری مشــهد گفت: پروژه احداث مسیر بلوار سواره رو 
الزهرا با هدف ایجاد دسترسی آسان اهالی بولوار بابانظر و ساکنین بولوار الزهرا به خیابان 

کارگر و راضی در منطقه 5 شهری درحال احداث است.
 به گزارش صبح امروز، امیر سیاوش حجازی در این خصوص افزود: باتوجه به احداث 
ادامه مســیر بولوار الزهرا و تسهیل حریم مسیر با هماهنگی آموزش و پرورش منطقه، 
بخشی از ساختمان قدیم مدرسه تخریب شد که به همین منظور ساختمان جدیدی در 

اختیار آموزش و پرورش منطقه قرار خواهد گرفت.
وی اضافه کرد: این بلوار شــامل یک معبر ۴۴ متری اســت که در دو لاین سواره رو، 

هرکدام به عرض 10 متر و دو پیاده روی هفت متری خواهد بود.
حجازی ادامه داد: احجام این پروژه شامل 2500 مترمربع خاکبرداری، 2۴00 مترمکعب زیرسازی، 5200 مترمربع آسفالت و 1100 
متر جدول کاری است.مدیر عامل سازمان عمران شهرداری مشهد گفت: این پروژه در حال حاضر از 30 درصد پیشرفت فیزیکی 

برخوردار است و طبق برنامه زمانبندی این پروژه باید تا 52 روز دیگر و در 25 اسفند 99 به اتمام برسد.

آماده باش کامل ستاد مقابله با بحران شهرداری مشهد ایجاد دسترسی آسان به خیابان کارگر راضی با احداث ادامه مسیر بولوار الزهرا)س(

شهردار مشهد مطرح کرد:

پایان فروش طبقه مازاد در شهرداری با ابلاغ طرح تفصیلی 
فــروش طبقه مازاد بر تراکم یکی از جاذبه ها 
و ظرفیت هایی است که موجب اقتصادی تر 
شدن ساخت و سازها شده است، البته این ادعا 
نیز وجود دارد که براســاس طرح های جدید 
تراکــم ها تغییر و طبقه مازاد برابر ظرفیت ها 
واگذار می شــود اما اکنون شــهردار مشهد، 
اعلام کرده اســت که با ابــلاغ طرح های 
تفصیلی جدید به هیچ عنوان مجوز طبقه مازاد 

بر طرح تفصیلی نخواهیم داد.
به گزارش صبح امروز، شهردارمشهد با اشاره 
به ابلاغ طرح تفصیلی جدید نیمه غربی مشهد 
تا پایان بهمن مــاه، گفت: بعد از ابلاغ طرح 
تفصیلی جدید، سیستم شهرســازی به روز 
رسانی شده و به هیچ عنوان مجوز طبقه مازاد 

بر طرح تفصیلی نخواهیم داد.
اعمال تخفیف 24 درصدی پرداخت 

نقدی عوارض
محمــد رضا کلائی دربازدیــد از پروژه های 
منطقه 9 شــهرداری و روند اعمال تخفیف 

2۴ درصــدی پرداخت نقدی عوارض، افزود: 
در بازه پایان ســال در خواســت هایی را از 
سوی شــهروندان برای ارائه تخفیف جهت 
صدور پروانه و پایانکار داریم، که امسال این 
تخفیــف به جای 12 بهمن از 22 دی اعمال 

شده است.
وی بــا بیان اینکه اکنون در آســتانه تغییر و 
تحول مهمی در حوزه مجوزهای ساخت وساز 
هســتیم و آن تصویب طــرح های تفصیلی 
است، اظهارکرد: با هماهنگی هایی که انجام 
شده سعی خواهیم کرد تا پایان سال در نیمه 

غربی شهر این اتفاق به صورت کامل بیفتد.
طرح تفصیلی مناطق 9 و 11 در انتظار ابلاغ

وی تصریح کرد: در حال حاضر طرح تفصیلی 
مناطقی از جمله منطقــه 9 و یازده تصویب 
شده است و منتظر هستیم تا پایان بهمن ماه 

طرح برای اجرا ابلاغ شود.
کلائی ادامه داد: در طرح تفصیلی جدید نیمه 
غربی مشهد جمعیت کمتری در این مناطق 

دیده شده و کاهش طبقات را خواهیم داشت، 
لذا همزمان با ابلاغ طرح تفصیلی جدید این 
طرح روی سیســتم بارگزاری و طبق آن به 

شهروندان پاسخگویی خواهد شد.
کاهش طبقات، افزایش کیفیت زندگی در 

مناطق 9، 10، 11 و 12
شهردار مشهد با اشــاره به اینکه امیدواریم 
کاهــش جمعیت و کاهــش طبقات مصوب 
طبــق طرح تفصیلی بــه افزایش کیفیت در 
منطقه 9، 10، یازده و دوازده که طی چند سال 
گذشته افزایش جمعیت زیادی را شاهد بوده 
اند کمک کند، خاطرنشان کرد: معتقدیم طرح 
تفصیلی که احتمالا تا نیمه یا پایان بهمن ماه 
ابلاغ خواهد شد نظام عملکردی این مناطق 

را دگرگون خواهد کرد .
وی گفت: ابلاغ و اجرای طرح تفصیلی جدید 
درکنار اینکه شفافیت را به صورت جدی بالا 
خواهد برد این امــکان را می دهد تا مطابق 
نیازهای جدید شهر برنامه ریزی و اقدام کنیم.

حذف شیوه نامه ها و اجرای طرح تفصیلی
وی افزود: پس از ابلاغ طرح تفصیلی جدید، 
شیوه نامه های مرتبط با آن در سیستم های 
شهرسازی بارگذاری خواهد شد و شیوه نامه 
های گذشته حذف می شــود و تنها ضوابط 
طرح تفصیلی جدید ملاک عمل شــهرداری 

در مناطق 9، 10، یازده و دوازده خواهد بود.
کلائــی در ادامه در خصوص تخفیف در نظر 
گرفته شــده برای پرداخت نقدی شهروندان 
نیــز اظهارکرد: هــدف از اعمال تخفیف 2۴ 
درصدی برای پرداخت نقدی عوارض و مجوز 
صدور پروانه و پایانکار در پایان ســال ایجاد 
رونق در صنعت ساخت وساز است چیزی که 
شهر به آن نیازمند است و بر وضعیت اشتغال 

نیز تاثیر مثبتی خواهد داشت.
رونق ساخت و ساز از سال گذشته

شهردار مشــهد ادامه داد: خوشبختانه رونق 
ســاخت وســاز در طول یکســال گذشته 
به صورت جدی در مشــهد ایجاد شــده و 

تقاضاهای جدی به ویــژه در مناطق غربی 
شهر از جمله مناطق 9، 10، یازده و دوازده و 
بخش هایی از منطقه هشت و یک را شاهد 
بوده ایم لذا با توجه به این موضوع سعی کرده 
ایم امســال تاریخ اعمال تخفیف را به جای 

بهمن ماه از دی ماه آغاز کنیم .
وی با اشاره به اینکه امسال به جای 10 روز 
فرصتی یک ماهه برای اســتفاده شهروندان 
از تخفیف ها درنظر گرفته شده است، افزود: 
امیدواریــم با افزایش زمان شــاهد تراکم و 
ازدحام جمعیت نباشیم تا سلامت شهروندان و 

همکارانمان در پاسخگویی حفظ شود .
امکان پرداخت الکترونیکی فراهم است

کلائی گفت: با توجه به شیوه ویروس کرونا 
و همچنین رفاه حال شــهروندان در پرداخت 
عوارض وبهــر مندی از تخفیف، راهکارهای 
پرداخت الکترونیک در نظر گرفته شــده تا از 
طریق سامانه های الکترونیک اقدام به انجام 

کار کنند

ســاخت  بر  نظارت  مدیرکل 
و ســازها و کمیســیون ماده 
صد شــهرداری مشهد گفت: 
های  بررســی  و  مطالعــات 
میدانی در همه کلانشــهرها 
نشــان می دهــد که بخش 
عمــده ای از تخلفاتی که در 
حوزه ساخت و ساز انجام می 
شــود؛ در نتیجه نبود آگاهی 

مردم است.
به گزارش صبح امروز، مسعود 
ایــاز در کمیتــه فرهنگی و 
اجتماعی ســاخت و سازهای 
مشــهد، اظهار کرد: مشهد به 
کلانشهرهای  از  یکی  عنوان 

کشور روزانه شاهد تخلفات زیادی از جمله مجاز و غیرمجاز است.
وی افزود: اگر ما پرونده هایی که در کمیسیون ماده صد به عنوان مرجع رسیدگی به تخلفات را بررسی کنیم، 
در سال گذشته حدودا 1۴ هزار ملک در کمیسیون ماده صد رسیدگی شده که هر کدام دو الی سه بار اصرار به 
تخلف داشتند.مدیرکل نظارت بر ساخت و سازها و کمیسیون ماده صد شهرداری مشهد بیان کرد: حدود 30 هزار 
پرونده در کمیسیون ماده صد در طی سال گذشته مورد بررسی قرار گرفته که مرتبط با 1۴ هزار ملک بوده است.
ایاز تصریح کرد: اگر آمار پروانه های صادر شــده در سال گذشــته را نیز بررسی کنیم، حدود 7 هزار پروانه در 
محدوده شــهر مشهد توسط شهرداری مشهد صادر شــده و در نتیجه اگر املاکی که بدون مجوز به ساخت و 
ساز پرداختند را کنار بگذاریم؛ نتیجه می گیریم که حداقل هر ملک یکبار مرتکب تخلف ساختمانی شده است.

وی با بیان اینکه طی همکاری با جهاد کشــاورزی از تخلفاتی که در حریم انجام می شود؛ ممانعت می شود؛ 
تاکید کرد: این تخلفات بعد از شناسایی تخریب شده و به کمیسیون ماده صد ارجاع داده نمی شود. اگر این آمار 
نیز به داده ها اضافه شود؛ عدد قابل توجهی به تعداد پرونده هایی که در کمیسیون ماده صد رسیدگی می شود؛ 
اضافه خواهد شد.مدیرکل نظارت بر ساخت و سازها و کمیسیون ماده صد شهرداری مشهد خاطرنشان کرد: رفع 
تخلفات ساختمانی، مستلزم انجام هزینه های اقتصادی و اجتماعی زیادی است. در نتیجه بهترین کار برای نظم 

و انضباط برقرار کردن در ساخت و سازهای شهری؛ پیشگیری است.
ایاز عنوان کرد: بر اســاس برنامه جامعی که ما در ســال 97 تهیه و به تصویب شورای شهر رساندیم؛ یکی از 

راهبردهای نظارت بر ساخت و ساز، مشارکت خود مردم است.
وی با بیان اینکه اگر مردم در کنار همکاران نظارتی ما قرار گیرند و در بحث شناسایی تخلفات ساختمانی ما را 
همراهی کنند و از حقوق خود آگاه باشند؛ می توان مانع بروز بسیاری از تخلفات شد؛ خاطرنشان کرد: می توان 

بسیاری از این تخلفات را ابتدا شناسایی و بعد از آن پیشگیری کرد و هزینه هایی که در بر دارد را کاهش داد.
مدیرکل نظارت بر ســاخت و سازها و کمیسیون ماده صد شهرداری مشهد ادامه داد: مطالعات و بررسی های 
میدانی در همه کلانشهرها نشان می دهد که بخش عمده ای از تخلفاتی که در حوزه ساخت و ساز انجام می 
شــود؛ در نتیجه نبود آگاهی مردم است.ایاز اضافه کرد: اگر تخلفی صورت گیرد همه این موارد ناشی از مساله 

اقتصادی نیست و برخی از مسائل به نبود آگاهی مردم نیز باز می گردد.

معاون خدمات شهری شــهرداری مشهد، از 
شکسته شدن تاج و یا سقوط بالغ بر 55 اصله 
درخت در سطح مناطق 13 گانه شهر مشهد 
به دلیل وزش باد شدید در سطح شهر مشهد 

خبرداد.
به گــزارش صبح امروز،  مهــدی یعقوبی با 
بیان ایــن مطلب، اظهار کــرد: در پی اعلام 
هواشناســی اســتان، مبنی بر وزش شــدید 
باد، نیروهای خدمات شــهری، فضای سبز و 
آتش نشانی از ظهر امروز به حالت آماده باش 
درآمده اند و همچنان مشغول خدمت رسانی 

به شهروندان گرامی هستند.
وی افزود: در همین راســتا بیش از 650 نفر نیروی پاکبان به همراه ۴6 دســتگاه خاور، 5 دستگاه جرثقیل، ۴ 
دســتگاه بالابر، 39 اکیپ سطوح شیب دار، 60 دســتگاه خودروی برف روب و 32 دستگاه گریدر به حالت آماده 

باش در سطح شهر حضور دارند.
معاون خدمات شهری شهرداری مشهد ادامه داد: در حوزه فضای سبز نیز حدود 300 نیروی کارگری به همراه 
3 دســتگاه بالابر، 80 دستگاه خودرو و 80 دستگاه اره موتوری به صورت آماده باش مشغول فعالیت هستند و 
بر اســاس آخرین آمار جمع آوری شده از ســطح مناطق، تاکنون بالغ بر 55 اصله درخت در سطح شهر، دچار 
شکســتگی شاخه، تاج و یا سقوط شده اند؛ که بلافاصله با حضور به موقع نیروهای فضای سبز نسبت به رفع 

خطر و جمع آوری آنها اقدام شده است.
136 مأموریت آتش نشانی در پی وزش باد شدید در مشهد

مدیرعامل سازمان آتش نشانی مشهد از بروز خسارات در پی وزش باد شدید و انجام 136 مأموریت توسط آتش 
نشانان و نجاتگران این سازمان در این شهر خبرداد.

آتشــپاد مســعود ظهوریان با بیان این مطلب، اظهار کرد: از ساعت 13 روز پنجشنبه دوم لغایت 8 صبح جمعه 
سوم، بهمن  ماه سال جاری از مجموع عملیات های انجام شده در حوزه امداد و نجات و اطفائ حریق پرسنل 
مســتقر در بیش از 50 ایستگاه آتش  نشانی مشهد 136 مأموریت مرتبط با وزش باد شدید از سوی شهروندان 
به سامانه 125 اطلاع رسانی شد، که آتش نشانان و نجاتگران ایستگاه های مختلف نسبت به امداد رسانی به 

شهروندان اقدام کرده اند.
وی افزود: این حوادث شــامل ایمن ســازی دیوار خطری 22 مورد، اسکلت خطری ساختمان 35 مورد، بازدید 
ساختمان خطری 9 مورد، احتمال سقوط اجسام، نمای خطری و معلق بودن اجسام ۴۴ مورد، سقوط درخت روی 

کابل برق، خودرو و دیوار منازل 26 مورد بوده است.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری مشهد ادامه داد: طی این مدت آتش نشانان چندین 
ماموریت در خصوص نجات افراد محبوس شده از داخل آسانسور به دلیل قطع برق در اقصی نقاط شهر مشهد 

را نیز انجام دادند.
ظهوریات خاطرنشــان کرد: خوشبختانه این حوادث که به صورت پراکنده در تمام نقاط شهر رخ داده تلفات یا 

خسارات جانی در پی نداشت.
گفتنی اســت براساس اعلام اداره کل هواشناسی خراســان رضوی سرعت وزش باد روز گذشته در مشهد 58 

کیلومتر بر ساعت بوده است.
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 فکری:  حسرتی ۲۲ ساله بر دلم مانده است
محمود فکری سرمربی تیم فوتبال استقلال به دشواری کار تیمش در مصاف با سایپا اذعان کرد و 

گفت آبی پوشان در این بازی به دنبال سه امتیاز خواهند بود.
به گزارش تسنیم، محمود فکری در نشست خبری پیش از دیدار تیم فوتبال استقلال مقابل سایپا 
در هفته دوازدهم لیگ برتر فوتبال، اظهار داشت: به بازی با سایپا رسیدیم، تیمی که در لیگ امسال 
نشان داده است می تواند از هر تیمی امتیاز بگیرد و به همین دلیل بازی سختی داریم. این تیم تقریباً 

از همه تیم ها امتیاز گرفته است.
وی افزود: برنامه بازی ها به شــکلی است که فشردگی ما را اذیت می کند. برای همین بازی، سایپا 
دو سه روز بیشتر از ما استراحت کرده است. سایپا تیم خوبی است و کار سختی مقابل این تیم داریم 
و امیدوارم بازیکنان ما شــرایط روحی و جسمی خود را حفظ کرده و انگیزه بازی های قبل را داشته 

باشند و به سایپا احترام بگذارند. امیدوارم بتوانیم سه امتیاز را بگیریم و صدر جدول را حفظ کنیم.
سرمربی تیم فوتبال استقلال در مورد اینکه در دیدار با تراکتور تبریز تیمش با سه مهاجم بازی کرد 
و آیا در بازی فردا نیز با سه مهاجم بازی خواهند کرد، گفت: ما بر اساس داشته های مان ارنج تیم را 
انتخاب می کنیم. با توجه به اینکه لیگ فشرده است، شاید لازم باشد به برخی از بازیکنان استراحت 
بدهیم. باید تا فردا صبر کنیم و ببینیم شرایط چطور می شود.فکری درباره صعود مستقیم استقلال به 
مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا گفت: هنوز خبر موثق از طرف باشگاه به ما داده نشده است، اما 
در مجموع خودم حسرت 22 ساله ای دارم که در ورزشگاه آزادی در دل مان گذاشتند و فینال آسیا را 
از دست دادیم. در مرحله پلی آف با العین بازی داریم که تیم قابل احترامی است و همیشه تیم خوبی 
بوده است، اما به بالاتر از اینجا فکر می کنیم. اگر به مرحله گروهی صعود کرده باشیم، اتفاق خوبی 
است و در غیر این صورت باید برنامه ریزی کنیم که به مراحل بعدی برسیم تا آرزویی را که سال ها 

در دل مان مانده است، محقق کنیم.
وی در مورد اینکه در صورت صعود استقلال به مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا چه برنامه ای در 
نقل وانتقالات نیم فصل خواهند داشت، گفت: ما از ابتدای فصل جا برای جذب بازیکن داشتیم. مطمئناً 
یکسری از بازیکنان نیم فصل جدا می شوند و به همین دلیل جای خالی خواهیم داشت و برای ادامه 

لیگ و مسابقات لیگ قهرمانان آسیا خودمان را تقویت خواهیم کرد.
ســرمربی تیم فوتبال اســتقلال درباره آمار ضعیف ســایپا در خط حمله تصریح کرد: هیچ تیمی را 
نمی توان دست کم گرفت. سایپا تیم محترمی است، اما اگر یک امتیاز از استقلال بگیرد، برای ما بد 
است و تلاش مان را می کنیم تا از این دیدار سه امتیاز را بگیریم. اگر خط حمله سایپا در آمار ضعیف 
باشد، مطمئناً آنها دست کم نمی گیریم. حتماً خطوط دیگرش قوی بوده که از حریفانش امتیاز گرفته 
است. تمام تلاش مان را خواهیم کرد تا در خط دفاعی منسجم تر بازی کرده است و هم در خط حمله 
قوی تر باشیم تا سه امتیاز را بگیریم.کاپیتان پیشین تیم فوتبال استقلال راجع به وضعیت مصدومان 
تیمش برای دیدار فردا گفت: سیداحمد موسوی مصدوم است. آرش رضاوند هم مصدوم بود، اما با تیم 
تمرین کرد و فکر نکنم مشکل خاصی به آن صورت داشته باشد.فکری در واکنش به این موضوع که 
او بهترین مربی استقلال در چند فصل اخیر در بحث نتیجه گیری در شروع فصل بوده است، گفت: 
این لطف خدا و تلاش مجموعه تیم مخصوصاً بازیکنان بوده است و جا دارد از تک تک آنها تشکر 
کنم. از شروع فصل مشکلات زیادی داشتیم، اما با صبوری بازیکنان و خواست آنها صدرنشینی رقم 
خورد و امیدوارم این روند را ادامه دهیم. بارها گفته ام مجموعه استقلال شامل خود استقلال نیست و 
شامل همه استقلالی ها می شود. خیلی از سیاست مدارها استقلالی هستند، اما نمی دانم بگویم نجیب 
هستند یا بی خیال ، چون می گویند تیم کار خودش را می کند و نیاز به حمایت ندارد، در صورتی که از 
همه کسانی که استقلالی هستند می خواهم پای این تیم بایستند تا نتیجه بگیرد.سرمربی تیم فوتبال 
استقلال در پایان خاطرنشان کرد: هدایت استقلال چه از طریق مدیریت و چه کار فنی سخت است 
و کار یکی، دو نفر نیست. از آنهایی که در بحث اقتصادی و سیاسی و حتی فنی می توانند کمک کنند، 
اســتقبال خواهیم کرد تا استقلال را به جایگاه واقعی اش برسانیم. این موضوع زمانی اتفاق می افتد 

که همه یکدل و همدل باشیم.

511/1 آگهی ابلاغ اخطاریه ماده 1۰1 و 1۰2 پرونده اجرایی 
شماره 1393۰4۰۰6۰93۰۰۰۰52 به کلاسه 93۰۰۷95 

 بدینوســیله به شرکت تعاونی مرغداری سفید بال نیشــابور به شماره ثبت 3۴ 
زبرخان ابلاغ می گردد: پیرو اجرائیه صادره کلاســه 9300795 له : بانک ملی 
ایران  ، علیه : شــرکت تعاونی مرغداری سفید بال نیشابور وغیره ابلاغ میگردد 
که ششــدانگ اعیان یکباب منــزل پلاک ۴558 فرعــی از ۴ اصلی بخش نه 
مشــهد به مبلــغ 7۴/676/000/000 ریال ارزیابی گردیده اســت و با توجه به 
اعتراض بستانکار به مبلغ ارزیابی ،  آقای سید محمود کشمیریه کارشناس رسمی  
دادگستری جهت ارزیابی مجدد از طرف ریاست محترم اداره اجرای اسناد رسمی 
مشــهد به قید  قرعه تعیین شده اند که مراتب بدین وسیله جهت اطلاع به شما 

ابلاغ میگردد.م الف169
 اداره اجرای اسناد رسمی مشهد

511/2آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه   آقا وخانم محمد حســین و هانیه شریف مشهدی باستناد ۴ برگ 
فرم استشهادیه منضم به فرم تعهد جهت دریافت سند مالکیت المثنی نوبت اول 
به این اداره مراجعه و مدعی است اسناد مالکیت ششدانگ یک باب آپارتمان به 
شــماره پلاک 9  فرعی از باقیمانده 2 فرعی از 5910  اصلی بخش یک مشهد 
که متعلق به نامبردگان میباشــد  به علت سهل انگاری  مفقود گردیده است. با 
بررسی دفتر املاک معلوم شــد مالکیت نامبردگان در ذیل شماره ثبت 13268 
دفتر 102 صفحه 206 بنام محمد حســین شــریف مشهدی وذیل ثبت 13269 
دفتر 102 صفحه 209 بنام هانیه شــریف مشــهدی بالمناصفه ثبت و اسناد  به 
شماره چاپی 215852 و 215853 صادر گردیده است . دفتر املاک بیش از این 
حکایتی ندارد. لذا به اســتناد مــاده 120 اصلاحی  قانون ثبت مراتب یک نوبت 
آگهی و متذکر می گردد هرکس نسبت به ملک مورد آگهی معامله ای انجام داده 
یا مدعی وجود ســند مالکیت نزد خود باشد بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار 
این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوســت اصل ســند مالکیت یا سند معامله 
رسمی به این اداره تسلیم نماید. بدیهی است در صورت عدم اعتراض در مهلت 
مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه سند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به 
صدور سند مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. م.الف170 
محمد جواد غلامی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک مشهد مقدس

مفقودی
برگ ســبز خودرو سواری سیســتم  تیپGLX i ۴05 8/1مدل 1382 به شماره 
ایران 36 ایران 351 ن 95  شــماره موتور 22568233673 و شــماره شاســی 
820352۴6 مربــوط به زینب غلام پور مفقود گردیده و از درجه اعتبار ســاقط 

می باشد.
مفقودی

برگ سبز خودرو وانت پیکان مدل 1391 به شماره پلاک 32 ایران 255 ص 67  
به شــماره موتور 11۴91013568 و شماره شاسی 3۴۴66۴ به نام محمود پیش 

بین مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

511/3آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه  آقای ســید عبدالحسین چاوشــی برابر وکالتنامه شماره 19۴827 
مورخ 1399/7/23 دفتر خانه 150 تهران بوکالت ازطرف خانم نســرین سادات 
چاوشــی ها  باستناد 2 برگ فرم استشــهادیه منضم به فرم تعهد جهت دریافت 
سند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه و مدعی است که سند مالکیت 
ششــدانگ یک قطعه زمین  به شماره پلاک  306  فرعی از۴9 فرعی از6559  
اصلی بخش دو مشهد که متعلق به نامبرده میباشد  به علت سهل انگاری  مفقود 
گردیده است. با بررســی دفتر املاک معلوم شد مالکیت نامبرده در ذیل شماره 
دفتر الکترونیک  139820306003010176  بنام خانم نســرین سادات چاوشی 
ها ثبت و ســند به شماره چاپی 501913 ج 97 صادر گردیده است. دفتر املاک 
بیش از این حکایتی ندارد. لذا به اســتناد ماده 120 اصلاحی  قانون ثبت مراتب 
یک نوبت آگهی و متذکر می گردد هرکس نســبت به ملک مورد آگهی معامله 
ای انجام داده یا مدعی وجود ســند مالکیت نزد خود باشد بایستی ظرف ده روز 
از تاریخ انتشــار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوســت اصل سند مالکیت 
یا ســند معامله رسمی به این اداره تســلیم نماید. بدیهی است در صورت عدم 
اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه ســند مالکیت یا ســند 
معامله رسمی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام 
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مفقودی
 برگ سبز  و ســند کمپانی خودرو نیسان کمپرسی مدل 1375 به شماره پلاک

 6۴ ایران 582 ق ۴1  به شــماره موتور 33703 و شــماره شاسی 6595 به نام 
حسین عابدی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ سبز - سه برگ سند سفید کمپانی موتور سیکلت هندا توس نو مدل 139۴ 
به شماره پلاک 83162 - 773  به شماره موتور 1۴593 و شماره تنه 9۴5722۴ 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

ســند کمپانی خودرو وانت سیســتم پیکان تیپ 1600i مدل 1390 به شــماره 
ایران ۴2 ایران 77۴ ی 23  شــماره موتور 11۴9007900۴ و شــماره شاســی 
NAAA36AA9CG2657۴3 مربــوط به محمدعلی احمدی مفقود گردیده واز 

درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

ســند و سند کمپانی و برگ سبز خودرو سواری سیستم پراید تیپ GTX i مدل 
1385 به شــماره ایران 32 ایران 273 ن 39  شــماره موتور 1553265 شماره 
شاســی S1۴12285215۴22 مربوط به فاطمه جام برسنگ مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

 سید بندی لیگ قهرمانان آسیا اعلام شد؛

شجاع خلیل زاده در یک قدمی تقابل با پرسپولیس!
پرسـپولیس بـه عنوان قهرمان لیـگ ایران در 
سـید اول بـرای قرعه کشـی لیـگ قهرمانان 

آسـیا قـرار می گیرد.
اخبـار غیررسـمی  گـزارش ورزش سـه،  بـه 
ایـن  اف سـی  ای  اسـت کـه  آن  از  حاکـی 
بـار قصـد دارد ایـن بـار قرعـه کشـی را نـه 
بـر اسـاس کشـورهای شـرکت کننـده بلکـه 
بـر مبنـای نحـوه صعـود تیـم هـا بـه لیـگ 
بـه همیـن  و  قهرمانـان قرعـه کشـی کنـد 
می شـود.  انجـام  نیـز  بنـدی  سـید  خاطـر 
هرچنـد کـه دوبـاره امـکان هم گروهـی تیم 

هـا از یـک کشـور وجـود نـدارد.
نکتـه مهـم ایـن اسـت کـه بـرای اولیـن بار 
تیـم   ۴0 حضـور  بـا  آسـیا  قهرمانـان  لیـگ 
برگـزار می شـود و ای اف سـی کاپ نیـز 39 
عضـو در فصـل جـاری خواهـد داشـت و در 

واقـع کنفدراسـیون فوتبـال آسـیا بزرگتریـن 
تورنمنـت هـای باشـگاهی خـود را بـه انجام 

خواهـد رسـاند.
در سـید اول قهرمانـان لیـگ ایـران، قطـر، 
امـارات و عربسـتان حضـور خواهنـد داشـت 
بـه همـراه یک تیـم دیگر؛ یعنی پرسـپولیس، 
الدحیـل و السـد، الشـارجه و الهـلال. نکتـه 
لیـگ  تعطیلـی  بـه  باتوجـه  کـه  ایـن  مهـم 
تصمیـم  کشـور  ایـن  مسـئولان  امـارات، 
را  نماینـده سـال 2020  گرفتنـد کـه چهـار 
بـرای نمایندگـی از لیگ این کشـور در فصل 

جدیـد نیـز معرفـی کننـد.
در سـید دوم، نایـب قهرمـان یـا قهرمان جام 
حذفـی ایـن چهـار کشـور دیـده می شـوند؛ 
تراکتـور کـه پس از سـه سـال به ایـن رقابت 
اهلـی کـه  بـه همـراه شـباب  برگشـته  هـا 

دو سـال پیـش قهرمـان جـام حذفـی شـد و 
همچنیـن النصـر نایـب قهرمـان لیـگ حرفه 
ای عربسـتان به همراه الاهلـی حضور دارد و 
الریـان قطر کـه با حضور شـجاع خلیـل زاده 
تیـم جذابـی بـرای فوتبـال دوسـتان ایرانـی 

می شـود. محسـوب 
احتمـال هـم  دوم،  در سـید  الریـان  حضـور 
گروهـی ایـن تیـم با پرسـپولیس را بـه وجود 
کـه  دارد  احتمـال   –25 واقـع  در  مـی آورد. 
پرسـپولیس بـا الریـان قطـر هـم گروه شـود.
در سـید سـوم دو تیم همنام اسـتقلال حضور 
دارنـد و بنابرایـن احتمـال هـم گروهـی آن 
هـا وجـود نخواهد داشـت. بـه جز آبـی های 
تهـران و دوشـنبه، الوحده امـارات و پاختاکور 
ازبکسـتان نیـز حضـور دارنـد. نماینـده ازبک 
بـا قهرمانـی در لیـگ این کشـور توانسـت به 

آسـیا راه یابـد. تیـم دیگـر ایـن سـید گـوای 
هند اسـت که بـرای اولین بار بـا قهرمانی در 
لیـگ ایـن کشـور جـواز حضـور در بزرگترین 

تورنمنـت قـاره ای را می گیـرد.
 در سـید چهـارم به جز الشـرطه کـه قهرمان 
عـراق اسـت، چهـار تیـم دیگـر بـا پلـی آف 
نیـز  ایـران  فـولاد  شـد.  خواهنـد  مشـخص 
بـرای صعـود بـه مرحلـه گروهـی بایـد ایـن 

امـارات را شکسـت دهـد.
حضـور  بـا  اسـت  ممکـن  مـرگ  گـروه 
العیـن  و  ایـران  اسـتقلال  النصـر،  الدحیـل، 
امـارات تشـکیل شـود یـا ایـن که بـا حضور 
پرسـپولیس، الریـان، پاختاکـور و العیـن ایـن 

گـروه بـه وجـود بیایـد.
پایتخـت  هـای  سـرخابی  بـرای  همچنیـن 
احتمـال گـروه سـاده نیـز وجـود دارد. بـرای 

پرسـپولیس هـم گروهـی بـا شـباب اهلـی، 
عـراق  الشـرطه  و  تاجیکسـتان  اسـتقلال 
ممکـن اسـت گروه سـاده ای بـه نظـر بیاید. 
بـرای اسـتقلال نیـز هـم گروهی با شـارجه، 
ممکـن  قرعـه  بهتریـن  الشـرطه  و  الاهلـی 

اسـت.
 سـید اول: الدحیـل قطـر، الهلال عربسـتان، 
پرسـپولیس ایران، شـارجه امارات، السـد قطر

سـید دوم: النصـر عربسـتان، تراکتـور ایـران، 
شـباب الاهلـی امـارات، الریان قطـر، الاهلی 

ن بستا عر
الوحـده  ازبکسـتان،  پاختاکـور  سـوم:  سـید 
امـارات، اف سـی گوای هند، اسـتقلال ایران، 

اسـتقلال تاجیکسـتان
سـید چهـارم: الشـرطه عـراق، ۴ تیـم برنـده 

پلـی آف

 وکیل بیرانوند: شکایت از پرسپولیس ربطی به فیفا ندارد
وکیــل علیرضا بیرانونــد اعلام کرد که شــکایت این 
بازیکــن از باشــگاه پرســپولیس در کمیتــه وضعیت 
فدراسیون فوتبال در جریان است و ربطی به فیفا ندارد.
مصطفی ســلیمانی وکیل علیرضا بیرانوند در گفت و گو 
با خبرنگار ورزشــی خبرگزاری تســنیم درباره شکایت 
موکل خود از باشــگاه پرسپولیس اظهار داشت: بیرانوند 
حدود پنج میلیارد از باشگاه پرسپولیس طلب داشت که 
درخواســت آن را به کمیته وضعیت فدراسیون فوتبال 

ارائه کرد تا به آن رسیدگی شود.
وی درباره اینکه شایعه شده است بیرانوند قصد دارد به 

فیفا نیز شــکایت کند، گفت: خیر اصلًا اینطور نیست. 
این یک موضوع داخلی است و ارتباطی به فیفا ندارد.

وکیل بیرانوند در پاســخ به این پرســش که آیا تاکنون 
جلسه ای با مدیران باشگاه پرســپولیس برای پرداخت 
مطالبات این بازیکن داشــته است یا خیر، تصریح کرد: 
یکی، دو بار با مدیران جدید و قدیم باشگاه پرسپولیس 
جلسه داشــتیم اما به نتیجه نرسیدیم و به همین دلیل 
ترجیح داده شــد تا دریافت طلــب بیرانوند را از کمیته 

وضعیت پیگیری کنیم.
ســلیمانی در ادامه یادآور شد: چیز خاصی نیست و این 

موضــوع فقط مطالبه وجه بازیکــن در کمیته وضعیت 
اســت. ما با باشگاه پرســپولیس بر ســر میزان طلب 
بیرانوند اختلاف نظر داشــتیم و به همین دلیل به کمیته 
وضعیــت مراجعه کردیم تا آنها میزان طلب این بازیکن 

را مشخص کنند.
وی در مورد اینکه جلســه رســیدگی به این پرونده چه 
زمانی خواهد بود، گفت: فعلًا چیزی به ما اعلام نشــده 
اســت. پرونده را کمیته وضعیت بررسی می کند و آنها 
تشــخیص می دهند که نیاز به تشــکیل جلسه است یا 

خیر.
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35٪ کارگران فقط حقوق پایه می گیرند، بدون مزایا
»توفیقی« رئیس کمیته دســتمزد گفــت: 96 درصد قراردادهای کار 
موقت اســت؛ به صورت حدودی 35 درصد از 96 درصد قراردادهای 
موقت، از مزایای شــغلی بهره مند نیســتند. پرداخت حق سنوات، بن 
خوار و بار، حق مسکن یک قانون اســت؛ اما به بسیاری از کارگران 
پرداخت نمی شود. دولتمردان می گویند اگر کارگری این مزایا را دریافت 
نمی کند، به ادارات کار شکایت کند، اما به راستی کدام کارگر شکایت 
می کند؟ کارگری که قرارداد شفاهی دارد شکایت کند؟ بهتر است برای 
افزایش دستمزد پایه حقوق افزایش پیدا کند که اگر کارگری مزایای 
حقوق را دریافت نکرد بتواند از پس هزینه های زندگی بربیاید./تسنیم

انتظار کاهش قیمت کالاهای مصرفی یک ماه
 پس از افت نرخ دلار

سعید صارمی معاون دفتر برنامه ریزی تامین، توزیع و تنظیم بازار وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت: تاثیر نرخ ارز بر کالاهای مصرفی از قانون 
چســبندگی قیمت ها تبعیت می کند و با تاخیر اتفاق می افتد. قیمت 
کالاها عموما ناشــی از نرخ مواد اولیه در بورس است که کاهش نرخ 
ارز تاثیر مستقیمی بر آن دارد و تولیدکنندگان می توانند هزینه کمتری 
برای آماده ســازی محصولات خود کنند. به عنوان مثال قیمت مواد 
اولیه بسته بندی با کاهش نرخ ارز، کاهش می یابد و تولیدکنندگان با 
قیمتی کمتری اقدام به خرید کالاهای مورد نیاز خود می کنند که به 
تبع آن مجموع هزینه تولید کاهش می یابد و در نهایت بر روی کالاها 

نیز تاثیر می گذارد که روندی زمان بر محسوب می شود.

ظریف: آمریکا مانع پرداخت بدهی ایران به سازمان ملل شد
باید 16 میلیون دلار برای حق رای و کاهش بدهی  به ســازمان ملل 
پرداخت می کردیم. دولت این پــول را تخصیص داد و منبع آن را از 
محل پول های جمهوری اســلامی در کره جنوبی مشخص کرد اما 
آمریکا مانع پرداخت پول  به حساب سازمان ملل شد. وزیر امور خارجه 
درباره منابع و مبالغ پولهای بلوکه شده ایران در کره جنوبی، گفت: این 
مسوولیت وزارت خارجه نیست و من اطلاعی از آن ندارم. مسوولیت 
وزارت امور خارجه تسهیل کار بانک مرکزی و سایر دستگاه ها است./

ایرنا

با پایبندی ایران به برجام تحریم ها رفع می شوند
گزینه پیشــنهادی رئیس جمهور آمریکا برای تصدی ســمت وزارت 
خزانــه داری: در خصوص برجام، دولت بایدن-هریس متعهد اســت 
اطمینان حاصل کند ایران گام های مناسبی برای از سرگیری پایبندی 
]بــه برجام[ برمی دارد. ایران تنهــا در صورت رعایت محدودیت های 
هسته ای از رفع تحریم ها بهرمند خواهد شد. علاوه بر این، من چنانچه 
تأیید شوم، اطمینان حاصل خواهم کرد خزانه داری فعالیت های مهم 
خود برای مبارزه با حمایت ایران از تروریســم و نقض حقوق بشر را 

ادامه می دهد./فارس

نان برخی در فحاشی به روحانی است
هادی غفاری، فعال سیاســی اصلاح طلــب: امروز لباس روحانیت با 
لباس 50 ســال پیش خیلی فرق دارد. ســابق بر این حوزه های ما 
مطهری، بهشــتی و علامه جعفری تربیت می کرد و امروز از این ها 
تربیت می کند. البته من نمی گویم همه اینطور هســتند ولی از این 
قشــر زیاد تربیت شده اســت. مثل همه مردم یا خیلی از مردم که به 
دنبال معاش هســتند، نان این ها هم در این کار است. شاید نه همه 
ولی بخشی از حاکمیت بدش نمی آید که با صراحت یا با کنایه از این 
حرف ها زده شــود. به نظر من این ها ولایت مدار نیستند و نان را به 
نرخ روز می خورند. اگر این هتاکی نســبت به رییس یک قوه دیگر 
انجام می شد با گوینده برخورد می کردند و گاهی در کمتر از این حد 
هم شکایت و فرد محکوم می شد. مثلا کسی در مورد قم حرفی زده و 
گفته که کرونا از قم آمده است در دادگاه برای معاون وزیر یا سخنگوی 
بهداشــت و درمان، پرونده ایجاد کردند، چون گفته بود این بیماری از 

قم شروع شده است./برنا

عده ای بجای تقویت دیپلماسی کشور به دنبال حذف آن هستند
حشمت الله فلاحت پیشــه، رئیس کمیسیون امنیت ملی در مجلس 
دهم با بیان اینکه روابط کشورهای دنیا و ایران در دوره »پساترامپ« 
به سمت تقویت دیپلماسی می رود، گفت: در شرایطی که کشورها به 
دنبال تقویت دیپلمات های خود هستند تا در این راستا منافع کشورشان 
را تامین کنند، ما مسیر معکوس را در پیش گرفته ایم و عده ای بجای 
تقویت دیپلماســی کشــور به دنبال حذف آن هستند. نماینده سابق 
مجلس بیان کرد: فرمان های متعددی از سوی جوبایدن بعد از مراسم 
تحلیف داده شــد و بسیاری از سازوکارهای دیپلماسی جهان را فعال 
می کند. رژیم صهیونیستی و عربستان سعودی در دوره ترامپ تلاش 
کردند از سیاست های وی علیه ایران استفاده کنند و برای پیروزی او 
موضع گیری های داشتند، اما در شرایط کنونی و با شکست ترامپ به 
دنبال نقاط مشــترکی هستند تا با دولت جوبایدن ارتباط برقرار کنند. 
وی خاطرنشان کرد: در چنین شــرایطی موضع گیری اخیر مجلس 
در قبال محمد جواد ظریف تقویت دیپلماسی نیست و باعث تضعیف 

دیپلماسی می شود.

هاشمی،  ظریف و جهانگیری، گزینه های کارگزاران
»نمازی« عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران گفت: برای انتخابات 
ریاســت جمهوری 1۴00 گزینه های حزب کارگزاران احتمال از میان 
آقایان محسن هاشمی و محمدجواد ظریف انتخاب خواهد شد. اگرچه 
که شــنیده ها حاکی از این اســت که گویا آقای جهانگیری نیز قصد 
کاندیداتوری در انتخابات را دارد؛ اگر این خبرها صحت داشــته باشد 
از آنجا که آقای جهانگیری از اعضای باسابقه حزب کارگزاران است، 
طبیعتاً ایشان نیز در دایره کاندیداهای حزب قرار خواهد گرفت. بنده به 
عنوان یکی از اعضای شورای مرکزی حزب کارگزاران اعلام می کند 

هیچ گاه بحث حمایت از کاندیدای نظامی در حزب مطرح نشده است 
و نمی دانم که آقای حجاریان بر اساس چه سندی این گونه اظهارنظر 

غیرواقعی را بیان کرده است./ تسنیم

واعظی: عارف در انتخابات 92 شانسی برای رقابت نداشت
محمود واعظی به انتقاد صادق خرازی دبیرکل حزب ندای ایرانیان از 
رییس جمهوری و دولت واکنش نشان داد. خرازی جمعه گذشته درباره 
نامزد اجاره ای و پاسخگو نبودن آن و اینکه اصلاح طلبان دیگر دولت 
اجاره ای نمی خواهند در ششــمین مجمع عمومی حزب ندای ایرانیان 
سخنرانی کرده بود. واعظی روز جمعه در گفت وگو با خبرنگار سیاسی 
ایرنا در این باره گفت: یکی از مسوولان ستاد انتخاباتی حسن روحانی 
در ســال 92 بودم، یادم می آید او در هیچ جای ســتاد نقشی نداشت. 
نخست بیاید اثبات کند برای روی کار آمدن رییس جمهوری چه کار 
کرده که چنین اظهاراتی داشــته است؛ ضمن اینکه محمدرضا عارف 
تا روز سه شنبه قبل از رای گیری نامزد جریان اصلاحات در انتخابات 
یازدهمین دوره ریاســت جمهوری بود. رییس دفتر رییس جمهوری 
خاطرنشان کرد: آن زمان نظرســنجی ها فاصله معناداری میان رای 
روحانی و عارف را نشــان می داد بطوریکه روحانی جزو نفرات اول و 
دوم بود. بر همین اساس خودشان و بیشتر از همه سید محمدخاتمی 
و دوســتان  آنها تصمیم گرفتند عارف که دیگر شانسی برای رقابت 
نداشــت، کنار برود. واعظی اضافه کرد: آنهــا آزاد بودند به قالیباف یا 
کســی دیگر رای دهند اما مردم تصمیم گرفتند به دکتر روحانی رای 

دهند. بنابراین حرفی که او می زند نادرست است.

واکنش ضرغامی به خبر احضار وزیر ارتباطات به دلیل عدم 
فیلتر اینستاگرام

عزت الله ضرغامی، رئیس پیشین صداوسیما در واکنش به خبر احضار 
وزیر ارتباطات به دادگاه به دلیل عدم فیلتر اینستاگرام از تلاش برای 
مسدودسازی این شبکه اجتماعی انتقاد کرد و نوشت: »بگذارید مردم 
زندگی کنند«. عضو شورای عالی فرهنگی انقلاب، در حساب شخصی 
خود در توییتر نوشت: »خوب یا بد مردم با اینستاگرام زندگی می کنند. 
اگر نتوانستیم سرویس مشابه راه اندازی کنیم، با کاهش پهنای باند، 
مردم را ناراضی نکنیم. بزرگترین بازار خرید و فروش مجازی ایران در 

اینستاگرام است، بگذارید مردم »زندگی کنند.««

شکایت 150 طلبه به خاطر فساد های فضای مجازی یکی از 
دلایل احضار وزیر جوان

سید جمال هادیان، رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
ارتباطات، در حساب شخصی خود در توییتر نوشت: » دادستان محترم 

کل کشــور گفته اند: اتهام وزیر ارتباطات صرفا اســتنکاف از دستور 
قضایی فیلتر اینستاگرام نیست. برخی اعمال محدودیتهای دیگر هم 
ابلاغ و اجرا نشده است. ایشــان در صحبتهایشان از شکایات متعدد 
نام بردند. برای تنویر افکار عمومی، فهرست شکایات به شرح تصویر 

زیر است.

زنگنه: داغ صفر شدن صادرات نفت را 
به جگر ترامپ گذاشتیم

وزیر نفت گفت: در ســال های اخیر مشکل ســرمایه گذاری داشتیم؛ 
دشــمن ما به دنبال نابودی مان بود اما مــا در همین دوران بالاترین 
رکــورد صادرات فرآورده نفتی را داشــتیم. بیژن زنگنه امروز در آیین 
افتتاحیه بیست وپنجمین نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و 
پتروشــیمی اظهار کرد: ما داغ صفر شــدن صادرات نفت را به جگر 
ترامپ گذاشتیم. آنها مردند و به زباله دان تاریخ پیوستند اما با امید بیشتر 

برای زنده نگه داشتن و آبادانی کشور هستیم.

خطیب جمعه: اگر دوبار عذرخواهی نشده بود، امروز به گونه 
دیگری سخن می گفتیم

اعرافی درخطبه های نماز جمعه شــهر مقدس قم با بیان اینکه مردم 
قم در حوادث کرونایی، چهره علمی و عقلانی و شــجاعانه و انقلابی 
از اسلام را به رخ کشیده و در کنار کادر درمان و دستگاه های اجرایی 
صحنه های شــگفت انگیزی را خلق کرده اند، گفت: آنها مایه افتخار 
بوده و مســئولان باید این جایگاه رفیــع مردم قم را پاس بدارند و در 
برابر آن تواضع کنند. وی با اشاره به تلاش بیگانگان برای ترویج »قم 
هراســی« از اعلام آمادگی مردم قم برای مقابله با موج چهارم کرونا 
خبر داد و گفت: از مسئولان انتظار می رود تذکرها و هشدارهای لازم 
را اعلام کنند، اما ســخنان سخیف و تعرض نابجا را متوجه مردم قم 
نکرده و اگر دوبار عذرخواهی نشــده بود که بار دوم بهتر بود، امروز به 

گونه دیگری سخن می گفتیم.

علم الهدی: هویت دینی و ملی ما به ارزش پول ملی ما نیست

نماینــده ولی فقیه در خراســان رضوی گفت: هویت ما وابســته به 
حرکت های دانش بنیانی است که در جریان کرونا شاهد هستیم و این 

هویت وابسته به ارزش پول ملی نیست.

خطیب جمعه کرج: در »گام دوم« انقلاب دولتِ جوانِ 
حزب اللهی باید متصدی امور شود

ســیدمحمد مهدی حســینی همدانی در خطبه های نماز جمعه سوم 

بهمن ماه کرج در بخش دیگری از بیانات خود در ادامه سلسله مباحث 
تحلیل و تبیین بیانیه »گام دوم« انقلاب اسلامی و چگونگی اجرایی 
کردن آن در خطبه های نماز جمعه، بیان داشت: در هفته های گذشته 
به طور خلاصــه عرض کردیم رهبر معظم انقــلاب برای لااقل ۴0 
سال آینده انقلاب بیانیه ای صادر کردند و در آن اهم مطالب را تبیین 
فرمودند و دو ســال از آن گذشــت و مطالب و مباحث فراوانی درباره 
بیانیه زده شد اما از نحوه اجرائی شدن آن مطلبی بیان نشد درحالی که 
ارزش بیانیه به اجرائی شدن و تحقق خارجی آن است. نماینده ولی فقیه 
در استان البرز با تأکید بر اینکه برای تحقق بیانیه »گام دوم« احتیاج 
است که کارگزاران نظام تغییر و دولتِ جوانِ حزب اللهی متصدی امور 
شود تا بستر لازم برای رسیدن به سه مرحله بعدی انقلاب و رسیدن 
به تمدن نوین اســلامی فراهم شود، خاطرنشان ساخت: بحث ما در 
فراهم شدن این مقدمه بود که عرض کردیم فرآیند اجرا را خود رهبری 
در ســخنرانی اول خرداد 98 بیان کردند و فرمودند اول باید نســبت 
به انقلاب شــناخت پیدا کنید بعد حلقات میانی نخبگانی را درست و 
بعد کارگروه های مســئله محور را تشکیل دهید سپس باید جبهه ای 
گفتمانی تشکیل شود تا مردم و به خصوص جوانان را برای رسیدن به 
مقصد به حرکت درآورد و شــکل کار را هم همان شکل دوران دفاع 
مقدس بیان فرمودند که هرکس بداند در این بیانیه چه نقشی دارد و 

همان را انجام دهد.

خیز بلند پایداری؛ ریاست مجلس به جلیلی می رسد؟
هنــوز تا انتخابات 5 ماهی مانــده و این مدت برای برهم خوردن هر 
معادلات کافی است. تا اینجای کار جریانات سیاسی تلاش می کنند 
برای انتخابات پیش رو شــرایط فعلی را بررسی کرده و از میان افراد 
حاضر به ســناریو نویسی برای چگونگی ورود به این رقابت بپردازند . 
مثلا اصولگرایان برنامه ریزی هایی در راستای چینش نیرو های خود 
در انتخابات ریاست جمهوری، شورا های شهر و انتخابات میان دوره ای 
مجلس کرده اند. برنامه ریزی هایی که اگر با تغییرات یکباره توام نشود، 
گویا قرار است ســعید جلیلی را به بهارستان برســاند.گفته می شود 
که گفتگو های پشــت پرده برای ورود او به انتخابات میان دوره ای و 
انتخابات هیات رئیســه صورت گرفته است. قرار است که او از حوزه 
تهران وارد شود.بر اســاس شــنیده های خبرنگار نامه نیوز، پایداری 
موافقت های لازم را از سایر طیف ها گرفته و اکنون از رساندن گزینه 
اصلح خود به آن کرسی خرسند است. گفته می شود که بخشی مهمی 
از اصولگرایان ضمن اینکه مخالفتی با این جابه جایی ها ندارند، شرایطی 
تعیین کرده اند. ســایر طیف ها نیز روی جلیلی به توافق رســیده اند و 

شانس او برای پیروزی در انتخابات هیات رئیسه بسیار است.
منبع: تابناک
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